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EL SR. PRESIDENT:

Començarem la comissió i en primer lloc demanaria si es
produeixen substitucions, que crec que sí.

LA SRA. LLUFRIU I ESTEVA:

Sr. President, Eulària Llufriu substitueix Santiago Tadeo.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Manel Martí substitueix Joana Lluïsa Mascaró.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Sí, gràcies, Sr. President, Miguel Jerez substitueix Vicent
Serra.

EL SR. PRESIDENT:

Ara sí que són tots.

Compareixença del Sr. Conseller de Presidència, per tal
d'informar sobre el Projecte de llei RGE núm. 8412/12, de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l'any 2013.

Idò passam a la compareixença del conseller de Presidència
per tal d’explicar els pressuposts de la seva conselleria per a
l’any 2013, escrit amb RGE núm. 8412/12.

Assisteix el Sr. Antonio Gómez i Pérez, conseller de
Presidència, acompanyat de la Sra. Catalina Ferrer i Bover,
secretària general; de la Sra. Marilena Jover Casasnovas,
directora general de Coordinació; de la Sra. Antònia Maria
Estarellas Torrens, directora general de Cooperació i
Immigració; del Sr. Juan Manuel Gómez Gordiola, gerent de
l’Agència de Cooperació Internacional de les Illes Balears; de
la Sra. Carme Lliteras Arañó, directora general de Relacions
Institucionals i Acció Exterior; del Sr. Vicente Enguídanos
Sáncho, gerent del Consorci Centre Balears Europa; del Sr.
Joaquín García Martínez, director de l’Oficina de Control
Pressupostari; de la Sra. Pilar Cortés Samper, directora general
de Coordinació del Govern; del Sr. Francisco Cánovas Vallés,
gerent de Multimèdia de les Illes Balears, SA; de la Sra. Julia
Rubio Mas, cap de Gabinet, i de la Sra. María Elena Dávila
Centeno, cap de Premsa.

Té la paraula el Sr. Antonio Gómez i Pérez per fer
l’exposició oral i no té límit de temps.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchas gracias, Sr. Presidente, señoras y señores diputados,
muy bueno días a todos. Dos cuestiones previas: una, que se
nota que es el Dijous Bo y veo que en la oposición hay muchos
señores diputados pues parece ser que el Dijous Bo tiene
gancho, y segundo, que el Sr. Presidente creo que me ha
atribuido dos direcciones generales de coordinación, la Sra.
Marilena Jover y la Sra. Pilar Cortés, pero bueno, en cualquier
caso la Sra. Pilar Cortés sustituye a Marilena Jover.

EL SR. PRESIDENT:

Això és el que em ve escrit a mi i ... les conselleries.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Seguimos teniendo una sola dirección general.

Bueno, pues dicho esto, señoras y señores diputados, me
complace presentar el programa económico correspondiente a
la Consejería de Presidencia para el año 2013, una consejería
que mantiene la organización departamental del año 2012 y que
continua con el claro objetivo de reducir el gasto de la
administració. Presentaré, por tanto, unos presupuestos realistas,
prudentes y austeros, unos presupuestos elaborados para la
recuperación económica y comprometidos con el cumplimiento
del déficit fijado por el Estado del 0,7 para el 2013.

Estos presupuestos continuan, por tanto, consolidando el
futuro y garantizan la sostenibilidad de los servicios básicos
esenciales. Hemos tenido que hacer un sobreesfuerzo para
disminuir el gasto respecto a los presupuestos del año 2012,
intentando minimizar dentro de lo posible, su impacto.

Corresponde a la Consejería de Presidencia la gestión del
presupuesto de la Sección 11, con una dotación para el año 2013
de 61.150.179 euros, cifra que supone una disminución respecto
del anterior ejercicio económico del 24,63%. Es la conselleria
que sufre el mayor recorte del Govern.

Cabe destacar una bajada del 63,90% en inversión. Con esta
asignación presupuestaria confiamos en que estos presupuestos
sean un paso más para la recuperación de las cuentas públicas
y ser el empuje para salir de la crisis económica y ayuden a
situar a nuestra comunidad en la senda del crecimiento
económico. Nos mantenemos en la línea de materializar los
objetivos ya iniciados durante el ejercicio 2012. La
coordinación de los planes de gobierno, el seguimiento de los
proyectos estratégicos e interdepartamentales, así como el
ejercicio de competencias transversales, la cooperación social
y económica de carácter exterior, las políticas de solidaridad a
pueblos y países en vías de desarrollo, la atención a la población
inmigrada, las relaciones con la Unión Europea, con el
Gobierno del Estado, con los consells insulares, con las
comunidades autónomas y con otras instituciones y
organizaciones, fundaciones, asociaciones y corporaciones de
derecho público, el apoyo al Gobierno en las relaciones con el
Parlamento y en la coordinación de la iniciativa legislativa y del
ejercicio de los poderes normativos del Gobierno y de la
administración de la comunidad autónoma, las relaciones con el
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Consell Consultiu de les Illes Balears y con la Comisión
Asesora de Derecho Civil.

Entramos ahora a analizar los presupuestos de la Sección 11
que, como ustedes sabrán, corresponden a dos ámbitos
orgánicos y funcionales claramente diferenciados: la
Presidencia del Govern y la Consejería de Presidencia.

Empezaré dando cuenta de los presupuestos de la
Presidencia del Govern. La estructura de Presidencia está
formada por el Gabinete de Presidencia, por el Instituto de
Estudios Autonómicos y Oficina de Control Presupuestario, con
una dotación económica de 3.800.000 euros, y que representa un
30,38% menos que en el ejercicio 2012.

La Presidencia del Govern lleva a cabo un total de cinco
programas: el primero de ellos se refiere a los servicios
generales del Gabinete de la Presidencia, con una dotación
económica de 2.459.000 euros; organiza y asesora al presidente
y lleva a cabo las gestiones relativas de la representación. Está
integrado por la Oficina de Coordinación del Gabinete, la
Secretaría de Comunicación, la Secretaría de Atención
Ciudadana, la Secretaria de Protocolo y Relaciones Públicas y
la Secretaría de Presidencia. Este programa supone una bajada
del 38,5% respecto al ejercicio anterior.

El segundo programa de Presidencia es el referido a
comunicación institucional, con un presupuesto de 980.500
euros. Cabe destacar que se reduce un 2,16% el gasto en
comunicación institucional donde mantenemos la medida
adoptada durante el ejercicio 2012, donde se redujo un 60% en
el Servicio General de Publicidad, conforme a la Ley de
publicidad institucional, para ofrecer cobertura satisfactoria y
adecuada a las labores informativas de los medios de
comunicación social y utilizar los mecanismos más adecuados
para hacer llegar a los ciudadanos de las Islas Baleares los
servicios que la administración autonómica pone a su
disposición.

El tercer programa, de promoción y fomento de la
comunicación de interés social, se lleva a cabo también desde
la Secretaría de Comunicación, con una dotación de 297.000
euros, que se reducen un 10,54% respecto al 2012. Este
programa será para proyectos de comunicación de interés social
y que contribuyan al desarrollo de una mejor difusión de la
comunicación de los servicios del Govern, de los mensajes de
sensibilización social, así como apoyar la promoción de
producto y de marca turística, tanto del ámbito local como
nacional e internacional.

Con dependencia directa del presidente, tenemos el Institut
d’Estudis Autonòmics, con un presupuesto de 43.500 euros, esto
supone una bajada de casi el 50%, 47,9% en concreto, respecto
al ejercicio anterior. El instituto seguirá desarrollando las
funciones de estudio, investigación y difusión en materia
autonómica, con especial atención al derecho público balear.
Igualmente asesora al presidente y dará apoyo al desarrollo
normativo del Estatuto de Autonomía en los proyectos de
transferencias de funciones y servicios, tanto del Estado a la
comunidad autónoma como de ésta a los consells insulares.

Para el ejercicio 2013, los objetivos principales del instituto
seran la potenciación de las actividades de estudio,
investigación, formación y difusión relacionadas con la
autonomía de las Illes Balears, el apoyo a las iniciativas del
Govern y la colaboración con los consells insulares, los
municipios y otras entidades locales de las Illes Balears. En el
ejercicio 2013 se procederá a la convocatoria del Premio
Estudios Jurídicos.

La Oficina de Control Presupuestario, que cuenta con una
dotación de 20.000 euros, un 50% menos que el ejercicio
anterior, se erige como instrumento para el diseño y apoyo de
las decisiones y el desarrollo de las políticas de reorganización
y racionalización del gasto público en la administración y de
todo el sector público que de ella depende. Esta oficina
continuará siendo la encargada de recopilar la información
económico-financiera del sector público autonómico, para
analizarla y confeccionar las propuestas adecuadas para
garantizar una buena gestión financiera.

Pasaré ahora a dar cuenta del presupuesto de la Consejería
de Presidencia, la cual mantiene tres direcciones generales: la
Dirección General de Coordinación, la Dirección General de
Cooperación e Inmigración y la Dirección General de
Relaciones Institucionales y de Acción Exterior. Asimismo, se
integra dentro de la Conselleria de Presidencia la Dirección de
la Abogacía de la Comunidad.

Desde la propia consejería llevaremos a cabo un total de 14
programas cuya dotación económica asciende a 54.492.306
euros, incluyendo el capítulo 1.

Para dar mayor agilidad a la presentación del presupuesto,
daré cuenta del mismo a través de cada uno de los programas
que lo conformen.

Así, empezaré por la Secretaría General, de la cual dependen
tres programas para la ejecución de los cuales dispone de una
asignación de 40.390.702 euros. El primero de ellos, el
programa 121B, de Dirección y Servicios Generales de la
Consejería de Presidencia, con un presupuesto de 3.625.477
euros, a través del cual la Secretaría General de la consejería
gestiona, ejecuta y controla el presupuesto atendiendo a los
principios de eficacia, eficiencia y economía en la gestión.
Mediante este programa se lleva a cabo la gestión de los
servicios comunes de la consejería; el asesoramiento jurídico y
de soporte técnico al conseller, así como asistencia y apoyo a la
estructura de la Presidencia del Govern y a la Secretaría del
Consell de Govern, y gestiona el Butlletí Oficial de les Illes
Balears.

Para el año 2013 se desarrollará la informatización de las
actuaciones de la Comisión de Secretarios Generales y de la del
Consell de Govern. Además, se continuará con las mejoras del
Registro General, con la finalidad de facilitar la presentación de
documentación de los ciudadanos y agilizar la labor
administrativa del Registro. Se realizarán también las acciones
necesarias para que los ciudadanos puedan relacionarse con la
administración mediante procesos telemáticos. Se procederá,
asimismo, a la optimización de los servicios que ofrece la
unidad de reprografía digital de la Conselleria de Presidencia.
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Para el ejercicio 2013, se adscriben a este programa el ente
público de Radiotelevisió de les Illes Balears, la empresa
Multimèdia i el consorcio Centro Baleares Europa.

Además de los servicios mencionados anteriormente, se
adscribe a este programa el ente público de Radiotelevisió de les
Illes Balears como titular del servicio público de radio y
televisión a través de las sociedades públicas Televisió de les
Illes Balears, SA, IB3 Televisió y Ràdio de les Illes Balears,
SA, sociedad anónima, IB3 Ràdio, con una dotación
presupuestaria de 30 millones de euros.

Así que pasamos ahora a la empresa Multimèdia de les Illes
Balears, SA. Incluye también el programa 121B y que cuenta
con una dotación de 2.457.272 euros, lo que representa una
reducción del presupuesto de casi el 5%, en concreto el 4,96%,
incluido el capítulo 1. Para el 2013 esta empresa continuará
prestando el servicio de transportes y difusión de canales TDT
en las zonas de extensión de cobertura, es decir, aquellas
poblaciones y áreas donde las cadenas no tienen la obligación
legal de estar presentes. Asimismo, completará durante el 2013,
los puntos de cobertura de la red de comunicaciones móviles de
la CAIB, la red TETRAIB, con nuevas infraestructuras, e
impulsará la adhesión de usuarios a este sistema. Se prevé,
además, prestar el servicio de coubicación a operadores de
telecomunicaciones que consiste en el alquiler de espacios a los
centros de telecomunicación gestionada por Multimèdia; este
servicio facilitará la presencia de nuevos servicios de
telecomunicaciones para la ciudadanía, reduciendo la necesidad
de construir nuevas infraestructuras y de aprovechar mejor las
existentes.

Durante el año 2013 se desarrollará el servicio de transporte
de datos, para transmitir telemáticamente la información a
terceros. El objetivo final es aprovechar la capacidad
excedentaria de la red TETRAIB; este servicio se ofrecerá a
entidades públicas y permitirá ahorrar en el gasto público
destinado al ámbito de telecomunicaciones.

El Centro Baleares Europa pasa a estar adscrito, en el
ejercicio 2013, a la Secretaría General de la Conselleria de
Presidencia, con una dotación económica de 1.104.488 euros,
incluyendo los gastos de capítulo 1. Este consorcio de derecho
público tiene como misión la de documentar, asesorar, formar
e informar a la sociedad civil de Baleares sobre cuestiones
relacionadas con la Unión Europea y sus instituciones. El
objetivo principal es que el Centro Baleares Europa sea un
referente dentro de nuestra comunidad en todo lo relacionado
con el conocimiento y la difusión de los asuntos europeos y de
los beneficios generados, posibilitando al mismo tiempo el
incremento de la presencia y la influencia política de las Islas
Baleares en Bruselas.

Corresponde también a la Secretaría General el programa
126A, de mantenimiento y conservación del Palacio de
Marivent. Para el ejercicio de 2013 se ha incluido una partida de
1.057.438 euros, sin capítulo 1, lo que supone una reducción del
8,63% respecto al ejercicio anterior, 1.157.438 euros.

El tercer programa gestionado por la Secretaría General es
el 126B, de publicaciones y BOIB, con una dotación de 300.000
euros. Los objetivos para 2013 son, por un lado, la difusión,
comunicación y aplicación del nuevo régimen jurídico del
BOIB; el impulso de la implantación de las plataformas
tecnológicas que se han generado por su aplicación, y la
formación tanto en el conocimiento de la nueva normativa como
del funcionamiento de las nuevas herramientas informáticas
para aplicarlo. En este sentido, uno de los objetivos principales
en esta fase es la implantación de la administración electrónica,
en el envío de textos a publicar, como una vía si no única sí
claramente prioritari. Esto supone la formación no sólo del
personal del BOIB, sino también de las personas que, a partir de
la implantación de los nuevos programas, estarán habilitadas
para el envío de textos mediante procedimientos de firma
electrónica, personal de administración pública, administración
de justicia, abogados, procuradores, notarios y otros
profesionales liberales.

En el ejercicio 2013 se promoverán, además, nuevos
instrumentos para facilitar, a través de Internet, la consulta del
BOIB y de su base de datos. En este sentido, se pretende
digitalizar los números del BOIB anteriores a 1997 y que
puedan ser consultados a través de la página web del Govern de
les Illes Balears.

Pasamos ahora a los programas que desarrollarán cada una
de las direcciones generales de la Presidencia. Con un
presupuestos de 60.000 euros, la Dirección General de
Coordinación del Govern lleva a cabo el programa 112E, que
prevé la realización de actividades en materias estratégicas para
la reactivación económica y el fomento de la inversión, así
como la coordinación de la acción de gobierno. El programa de
referencia se fundamenta en la necesidad de impulsar una
acción de gobierno eficaz y eficiente que impulse la
recuperación de la economía balear mediante una acción
transversal de gobierno que evite duplicidades y potencie
sinergias.

Así, para el año 2013, nos marcamos cuatro objetivos
específicos: el primero de ellos, la coordinación y colaboración
entre las distintas consejerías y los organismos que de ellas
dependen, así como el seguimiento de los compromisos del
Govern y de los objetivos y las actuaciones en que se desarrolla.
Para realizar este seguimiento y evaluación de la acción de
gobierno y también del Plan para el equilibrio económico de las
Illes Balears, durante el año 2013 se desarrollará un proceso de
mejora continuada de la herramienta marco de gestión de
proyectos de la CAIB, el Talaia.
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El segundo, la coordinación y seguimiento de las
actuaciones encaminadas a lograr una mayor competitividad en
la economía de las islas; para ello es necesario profundizar en
la interacción entre los sectores público y privado, reconociendo
el papel que juega este sector como impulsor del bienestar y la
prosperidad de nuestra comunidad. Para llevar a cabo este
objetivo se actuará en torno a tres grandes ejes: la austeridad de
las administraciones, la flexibilidad económica y el apoyo a los
emprendedores y a la pequeña y mediana empresa.

Durante el 2013 daremos continuidad al Fòrum Balears
Competitiva, como espacio de debate, de análisis y de estudio
entre la administración y los principales agentes económicos y
sociales para el impulso de la recuperación económica de
Baleares, el crecimiento del tejido productivo y la recuperación
de puestos de trabajo.

Al mismo tiempo, se dará continuidad al Sercivio de
Seguimiento de Inversiones Estratégicas, creado en la presente
legislatura con el objetivo de incrementar la credibilidad ante
los inversores y ganar rapidez y agilidad en la tramitación
administrativa. El fin último es aproximar la administración
pública a los inversores y ofrecer un servicio integrado y
homogéneo para inversiones de carácter privado. Al centralizar
en un mismo espacio físico las distintas administraciones
involucradas, se facilita al inversor la realización de todos los
trámites en un sólo lugar y se simplifican las tareas de
asesoramiento e información necesaria. Además, la
simplificación y la racionalización de los trámites
administrativos permite reducir los costes y el tiempo necesario
para obtener las autorizaciones necesarias.

El tercero, la simplificación administrativa. Apoyo y
seguimiento a la racionalización del sector público y la
reducción de la estructura y el gasto de la administración.

Y el cuarto, el apoyo y el seguimiento de la acción de
gobierno en materia de carácter transversal. Esta dirección
general participará en las comisiones interdepartamentales y
colaborará en la constitución de las que considere necesarias.

El siguiente gran bloque de la acción que lleva a cabo la
Conselleria de Presidencia se ejecuta desde la Dirección
General de Relaciones Institucionales y Acción Exterior. Con
un presupuesto total de 580.000 euros, sin capítulo 1, esta
dirección general desarrolla sus competencias en 4 ámbitos muy
diferenciados y que son objecto de un programa presupuestario
cada uno. 

En primer lugar me referiré al programa de relaciones con
el Parlamento. Con este programa cuenta con una dotación de
15.000 euros se da apoyo al Govern en las relaciones con el
Parlamento, la coordinación de la iniciativa legislativa y del
ejercicio de los poderes normativos del Govern. Para el 2013 se
prevén dos objetivos principales en este programa. Por un lado,
garantizar la interrelación y la coordinación eficaz entre el poder
legislativo y el ejecutivo. Para ello, entre otras actividades, se
llevará a cabo la coordinación y el seguimiento en fase
parlamentaria del programa legislativo del Govern, con la
relación permanente con todas las consellerias para la
tramitación de las iniciativas parlamentarias de control. Por otro
lado, optimizar la infraestructura técnica de apoyo a las
actuaciones de la relación entre el Parlamento y el Govern. En

este sentido, se procederá a la informatización total del sistema
de gestión de iniciativas parlamentarias.

El segundo programa de la Dirección General de Relaciones
Institucionales y Acción Exterior es el referente a las relaciones
y cooperación con otras administraciones. Con un presupuesto
de 438.000 euros, a través de este programa gestionamos las
relaciones con el Gobierno del Estado, las comunidades
autónomas y la interlocución con los consells insulares y la
organización de eventos de interés autonómico, com el Dia de
les Illes Balears. 

El tercer programa de la Dirección General de Relaciones
Institucionales y Acción Exterior es el referente al registro,
supervisión y relaciones con las asociaciones y entidades
jurídicas. El registro vela por la correcta inscripción llevada a
cabo por tres tipos de entidades: asociaciones, fundaciones y
colegios profesionales de nuestra comunidad autónoma.
También se ocupa del mantenimiento y la actualización de la
aplicación informática de gestión del registro REGENTUR, que
permite la explotación de la información de la que dispone el
registro y su publicidad. Facilita además la búsqueda de las
entidades y la extracción de los datos estadísticos que sean de
interés. El objetivo general del programa es la gestión eficaz de
este registro que conlleva las funciones de relación con las
entidades, supervisión, análisis y control de la documentación
que integran los expedientes de registro.

Y el cuarto y último programa de la Dirección General de
Relaciones Institucionales y Acción Exterior es el de
coordinación de la acción exterior del Govern. A través de este
programa se llevarán a cabo las actuaciones en materia de
proyección exterior de los intereses autonómicos, participación
en la política internacional del Estado, relaciones con la Unión
Europea y oficinas de representación. Con un presupuesto de
127.000 euros para el año 2013, los principales objetivos son:
mejorar la eficacia de las relaciones institucionales del Govern
en materia de acción exterior y promover la transparencia, la
publicidad y el control de las actuaciones del Govern
relacionadas con los asuntos europeos. 

En este sentido trataremos de mantener y, si cabe, mejorar
las relaciones con las instituciones europeas y con los
organismos baleares como proyección exterior, Universidad y
Cámara de Comercio, así como con los consulados que tienen
sede en nuestras islas. Seguiremos impulsando la colaboración
con otras regiones con características comunes, para defender
los intereses comunes dentro de la Unión Europea, de forma
bilateral, multilateral, o a través de los lobbies europeos. El
objetivo es potenciar el reconocimiento de la especificidad
insular y pedir una financiación europea específica para las
regiones insulares. Para ello el Govern participa en diferentes
redes regionales, como la Conferencia de Regiones Periféricas
y Marítimas de Europea, la CRPM, y formamos parte también
de la Euroregión Pirineos Mediterránea, que cuenta con un
instrumento jurídico propio, como es la Agrupación Europea de
Cooperación Territorial, la AECT, que representa una gran
ventaja a la hora de conseguir fondos europeos para proyectos
comunes.
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Paso ahora a la Dirección General de Cooperación e
Inmigración, que es la responsable de llevar a cabo en general
la cooperación social y económica de carácter exterior y
específicamente la derivada de las relaciones con las
comunidades baleares en el exterior, las políticas de solidaridad
y desarrollo humano en países y poblaciones menos
desarrollados, la atención a la población inmigrante, el apoyo a
la integración social y laboral de la inmigración, el fomento y
las relaciones con comunidades Baleares radicadas en el
exterior, la interlocución con los centros y las casas regionales
con sede en las Islas Baleares.

Los objetivos anteriormente citados se llevarán a cabo a
través de cuatro programas, con una dotación económica de
4.592.653 euros, sin incluir capítulo 1. El primero de los
programas es el referente a la planificación y evaluación de la
cooperación al desarrollo con una dotación de 2.287.482 euros
con capítulo 1. En el ámbito de la cooperación, las políticas que
llevan a cabo la dirección general y la Agencia de Cooperación
Internacional de las Illes Balears, garantizan la participación y
la coordinación de los diferentes actores que establecen las
prioridades de intervención, vigilan la coherencia en el reparto
de la ayuda y aseguran la eficacia para conseguir mayores
niveles de calidad. 

El objetivo no es otro que contribuir a erradicar la pobreza,
al progreso humano económico y social y a la defensa de los
derechos fundamentales de las personas. La ejecución de las
estrategias, objetivos y actuaciones del Plan director 2012-2015,
aprobado por el Consell de Cooperación y el Consell de Govern
y pendiente de debate en el Parlament, son los ejes
vertebradores de las actuaciones del Govern en materia de
cooperación al desarrollo para el año 2013. Desde la dirección
general y la Agencia de Cooperación se priorizan las lineas de
cooperación directa, encaminadas a garantizar una respuesta a
situaciones de emergencia y necesidades de ayuda humanitaria
ante las llamadas internacionales.

Así pues, el presupuesto tendrá el objetivo prioritario de
establecer partidas para fondos de emergencias, adquisición de
kits y material de posicionamiento de ayuda humanitaria y de
cooperación directa a través de organismos internacionales y las
ONG. Especialmente para actuaciones con la población
refugiada. Durante el año 2013 se desarrollarán el 90% de los
proyectos de cooperación y de sensibilización presentados por
las ONG y resueltos en la convocatoria 2012-2013 que, como
saben, tiene una duración máxima de 18 meses. Se centrarán
esfuerzos en promover la cogestión desde la Agencia de
Cooperación Internacional, de las aportaciones procedentes de
la responsabilidad social corporativa del sector privado,
orientadas a proyectos de desarrollo y ayuda humanitaria, en el
marco de los ámbitos de actuación geográfica y estratégicos que
establece el Plan director de cooperación. 

Para el año 2013, esta dirección general llevará a cabo una
serie de objetivos que se desarrollan dentro de los siguientes
ámbitos. La redacción y la aprobación del Plan anual de
cooperación de les Illes Balears. La participación y la
coordinación de la administración y de las entidades sociales
implicadas en la cooperación al desarrollo, comisión
interdepartamental, comisión de coordinación de los entes
territoriales y Consell de Cooperación. La gestión de programas
de asistencia técnica, convenios, etc. Formación interna y

externa en el ámbito de la cooperación, cursos, talleres,
conferencias, sumarios, etc. Evaluación y control de las políticas
del Govern en materia de cooperación al desarrollo. Revisión de
la normativa para garantizar una simplificación administrativa
y de procesos. Tramitación de expedientes administrativos.
Evaluación y control de la política del Govern en materia de
cooperación al desarrollo. Establecimiento y mantenimiento del
contacto permanente con la Secretaria General de Cooperación
Internacional para conseguir actuaciones coordinadas y
complementarias con resultados de mayor impacto. Exploración
de vías de codesarrollo, de manera que la población de retorno
a países, puedan dar apoyo a iniciativas, entidades y población
inmigrada.

El segundo de los grandes programas de la Dirección de
Cooperación e Inmigración es el referente a la integración social
de los inmigrantes. Con un presupuesto de 2.183.083 euros, sin
capítulo 1, cuyo fin último es garantizar la cohesión social
mediante medidas que mejoren los procesos de acogida, sobre
todo la integración social y laboral de los inmigrantes,
facilitando la igualdad real de oportunidades y el acceso a los
servicios públicos. Por estos motivos, explicamos un conjunto
de medidas estratégicas y de sensibilización que tendrán en
cuenta el importante papel que desarrollan las administraciones
locales en materia de acogida e integración de la población
inmigrada. 

En la actualidad se ha registrado una disminución de la
población extranjera, siendo especialmente pronunciada en el
caso de residentes de origen sudamericano y en mejor medida,
los procedentes de África. Nos encontramos por tanto, ante una
nueva realidad social y económica. En la actualidad el colectivo
que necesita más atención y respuestas a las demandas de
integración que se plantean, es la denominada segunda
generación del colectivo inmigrante, constituida por
adolescentes y jóvenes hijos de inmigrantes, nacidos ya en
España. Estos cambios provocan que nos replanteemos las
acciones que hemos de desarrollar y la manera de llevarlas a
cabo. En este sentido en el 2013 potenciaremos y
dinamizaremos los diferentes órganos colegiados, como el Foro
de la Inmigración, la Comisión Interdepartamental para la
Inmigración, la Comisión Interinsular de Inmigración y la Xarxa
de Mediació de les Illes Balears. Impulsaremos también los
diferentes trabajos del Observatorio de las Migraciones y la
cooperación al desarrollo de Islas Baleares. Entre nuestros
objetivos están la revisión de la operatividad de las oficinas de
información y atención a los inmigrantes.

Desarrollaremos políticas de formación. Mantendremos los
contactos necesarios con la Secretaría de Estado de Inmigración
y realizaremos informes sobre el esfuerzo de integración de los
inmigrantes que ha de emitir la comunidad autónoma en los
procedimientos de renovación de autorizaciones de residencia
temporal. Fomentaremos la formación del conocimiento de las
dos lenguas oficiales, así como encuentros y actividades de
conocimiento de las diversas culturas y estableceremos lineas de
colaboración con el cuerpo consular. Consolidaremos el tejido
asociativo de los inmigrantes y promoveremos el desarrollo de
programas y actuaciones que favorezcan la acogida y la
integración de los inmigrantes. 
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Los programas de educación y sensibilización al desarrollo
se harán cogestionados con los fondos de cooperación y
solidaridad de Mallorca, Menorca y Pitiuso, donde el Govern,
a través del Plan anual de cooperación, estableceremos con ellos
un programa de actividades, de acuerdo con criterios de
complementariedad, mayor impacto y viabilidad de los
proyectos, y aumentaremos el control sobre la ejecución de las
actividades subvencionadas.

Con una dotación económica de 200.000 euros, las
actuaciones que se llevarán a cabo con el programa de fomento
y relaciones con las comunidades Baleares radicadas en el
exterior, son la realización del Consell de comunitats balears a
l’exterior y la valoración de un plan de atención sociosanitario
para los ciudadanos de Baleares en el exterior y de sus
descendientes. La Agencia de Inmigración y Cooperación de las
Islas Baleares será la responsable de las actividades y el
desarrollo de las actividades planificadas en este programa
económico.

Y finalmente, el último programa de la Dirección General de
Cooperación e Inmigración, el de fomento de participación de
los centros y casas regionales de les Illes Balears, al que
destinamos 60.000 euros. Gracias a este programa, fomentamos
la participación de los ciudadanos integrados en las casas
regionales en el ámbito social de las islas y reforzamos el
mantenimiento de sus raíces y los intercambios culturales con
otras comunidades autónomas.

El último de los programas adscritos a la Consejería de
Presidencia es el Servicio de la Abogacía y Coordinación de los
servicios jurídicos. Ejerce la representación y defensa en juicio
de la comunidad autónoma, incluidas las entidades públicas
empresariales, las fundaciones del sector público y también las
sociedades mercantiles públicas y los consorcios. Para el 2013
se prevé una mayor consolidación y mejora del funcionamiento
que presta esta dirección. Se reforzará y consolidará la
coordinación con los abogados que trabajan al servicio de ib-
salut y que dependen de la Abogacía. En 2013 se incrementará
la asistencia jurídica a las entidades instrumentales y órganos
colegiados de la administración, no sólo por la mera asistencia
a las reuniones de estos órganos, sino también por la
colaboración que prestan los abogados a las diferentes entidades
instrumentales. 

Se incrementará también la emisión de informes jurídicos.
En este sentido, la Dirección de la Abogacía continuará
consolidando su función arbitral, mediante la emisión de
informes para resolver posiciones contradictorias entre
diferentes consellerias, con vistas al ejercicio de las
competencias que respectivamente les corresponden. Para 2013
se prevén organizar jornadas de estudios, seminarios y
reuniones de trabajo referidas a cuestiones jurídicas de
actualidad, aplicación de criterios jurisprudenciales e
interpretación de un determinado sector normativo, entre otros.
Cabe mencionar los 20.000 euros que destinamos a la Escuela
de Práctica Jurídica.

Señoras y señores diputados, he dado cuenta de los
presupuestos para el 2013 de la Presidencia del Gobierno y de
la Consejería de Presidencia. Como he mencionado al principio
de mi intervención, son realistas, prudentes y austeros,
comprometidos con el cumplimiento de déficit fijado por el
Estado del 0,7% para 2013, unos presupuestos por tanto, que
continúan consolidando el futuro y garantizan la sostenibilidad
de los servicios básicos esenciales. Apostamos con estos
presupuestos por una política de reactivación sin subvenciones,
mediante la simplificación administrativa, la seguridad jurídica,
la reforma estructural y el apoyo a emprendedores. 

En conclusión, he presentado los presupuestos de la sección
11, que suponen un descenso del 24,63% respecto del último
ejercicio. Hemos incrementado en un 7,45% en gasto corriente
y disminuido en un 63,90% la cuantía dedicada a inversión,
resultado de aplicar nuestras políticas de racionalización y
optimización de los recursos públicos e introducción de mejoras
en la optimización de racionalización del gasto.

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Procedeix ara a la suspensió
de la sessió per un temps màxim de 45 minuts, a no ser que els
portaveus... podem continuar.

Per tal de formular preguntes o observacions, tot seguit
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris. Sr. Conseller,
sap que pot contestar a cada grup individualment o
conjuntament quan ho hagin fet els tres grups.

Per part del Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra.
Aguiló per un temps de deu minuts.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

Moltes gràcies, Sr. President. Moltes gràcies, Sr. Conseller
per les seves explicacions. Aquests dies estam escoltant les
explicacions dels diferents consellers sobre els pressuposts
prevists en les respectives conselleries per a l’any 2013, uns
pressuposts que en el seu global decreixen un 2,74% i que
suposen unes importants retallades en despeses socials, en salut,
en educació, ... I també es constata una important davallada en
els capítols d’inversions, capítols 6 i 7, cosa que sumada a la
intolerable davallada d’inversions a les Illes Balears que es
contemplen en el pressupost de l’Estat, a parer nostre, dificulta
encara més la reactivació de l’economia de la nostra comunitat
autònoma. 
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Hem comprovat, i vostè ens ho ha confirmat en la seva
compareixença, que els pressuposts del Govern i de la
Conselleria de Presidència segueixen una important línia de
decreixement. Ens diu vostè que minven en un 63% les partides
d’inversió, però no ha fet cap referència expressa a la minva en
despesa social, en el percentatge de minva en despeses socials,
hi ha passat per damunt, de puntetes, però allò que s’observa
molt especialment és la considerable davallada de les partides
dedicades a les qüestions més socials i que són competència de
la Conselleria de Presidència, em referesc especialment a les
partides que correspon gestionar a la Direcció General de
Cooperació i Immigració. 

Segons hem pogut veure, després d’analitzar amb cura els
pressuposts presentats i d’escoltar-lo a vostè, els pressuposts de
la Presidència del Govern i de la Conselleria de Presidència
tenen, certament, una minva d’un 25% respecte el pressupost
del 2013, un 24 i busques ens ha dit vostè. Certament passen de
81 milions a 141.324 euros pressupostats per a l’any 2012 a
61.150.179 euros per a l’any 2013, una minva de gairebé 20
milions d’euros, dels quals més de la meitat es minven de les
partides que gestiona la Direcció General de Cooperació i
Immigració, la minva de la qual, respecte de 2012, és de gairebé
12 milions d’euros; o sigui, dels 20 milions 12, 11.936.693 per
ser exactes, però 12 si tenim en compte que per a l’any 2013
s’afegeix una partida de més de 50.000 euros per a comunicació
institucional, que no hi era el 2012 i que ara s’inclou dins la
Direcció General de Cooperació i Immigració, que per la seva
naturalesa té poc de social.

Concretament els programes que gestiona la Direcció
General de Cooperació i Immigració tenien un pressupost per a
l’any 2012, respectivament, de 1.433.200 euros per a foment i
relacions de les comunitats balears radicades a l’exterior,
8.891.848 euros per a planificació i avaluació de la cooperació
al desenvolupament, 6.170.628 euros per a integració social
d’immigrants, i 530.000 euros per al foment de la participació
de les cases regionals, la qual cosa donava un total de
17.025.676 euros.

Però els programes de la Direcció General de Cooperació i
Immigració tenen prevists per a l’any 2013, respectivament,
51.862 euros per a comunicació institucional, pràcticament de
capítol 1 -el 2012, ja ho he dit, no hi havia res pressupostat per
a aquest concepte en aquesta direcció general-; 200.000 per a
foment de relacions amb comunitats balears radicades a
l’exterior, abans era 1.433.200; 2.287.482 per a planificació i
avaluació en cooperació per al desenvolupament, que es
contraposen als 8.891.848 euros de l’any passat; i 2.489.639
euros per a integració socials dels immigrants, que es
contraposen als 6.170.628 euros de l’any passat; i 60.000 per a
foment de la participació de les cases regionals, que es
contraposen als 530.000 de l’any passat.

És a dir, que enguany hi dedicam 5 milions d’euros,
5.088.983 a la Direcció General de Cooperació i Immigració, i
l’any passat van pressupostar 17 milions d’euros.

En definitiva, Sr. Conseller, la part més social de la seva
conselleria redueix en més de dos terços el pressupost dedicat
a les persones que més ho necessiten en aquests temps de crisi
que ens toca viure. La reducció del 25% que es fa sobre el
pressupost de Presidència i de la Conselleria de Presidència, no

s’ha fet de manera igualitària, unes partides han minvat molt
més que les altres, i les que més han minvat, les que han minvat
més del 70%, són les de la Direcció General de Cooperació i
Immigració, i ens agradaria que ens explicàs per què la minva
s’ha fet sobre aquestes partides, d’aquesta manera tan
espectacular.

Ens agradaria que explicàs quines actuacions que es varen
fer amb el pressupost 2012 no es faran l’any que ve a la
Direcció General de Cooperació i Immigració, en què es
concretarà exactament la minva pressupostària, què han fet
enguany que no faran l’any que ve. A la pàgina web del Govern
hem llegit que vostè ha signat 15 convenis amb entitats locals
de Mallorca perquè aquestes duguin a terme actuacions
destinades a promoure polítiques d’acolliment i integració de les
persones immigrades. Se’ns diu que, concretament, s’han signat
convenis amb els ajuntaments de Palma, Artà, Pollença, Maria
de Salut, Muro, Sa Pobla, Inca, Manacor, Porreres, Vilafranca,
Llucmajor, Felanitx, Calvià i mancomunitats del Raiguer i del
Pla, i l’import previst és d’1.613.179 euros. Aquesta quantia es
correspon al pressupost d’enguany, del 2012?, o serà l’any que
ve, el de 2013?, perquè si és per al 2013 quedarà lliure poc
menys d’1 milió d’euros per a les altres entitats locals per aquest
concepte, i m’agradaria que ens ho explicàs, Sr. Conseller.

I la qüestió és: per a projectes de cooperació què quedarà,
Sr. Conseller? Allò que hem pogut comprovar fins ara és que
amb aquests pressuposts i en aquesta secció pressupostària les
retallades més significatives es fan justament en política social,
en política solidària. Ja va passar l’any 2012, va baixar en 2012
respecte de 2011 la previsió per a la política de cooperació al
desenvolupament. L’any passat es va rompre la tendència que
perseguia l’objectiu del 0,7% en polítiques de desenvolupament;
certament no havíem arribat, però hi havia una tendència, ens hi
havíem d’apropar, cada vegada ens hi havíem d’apropar més, a
aquest compromís, però ara estam més enfora que mai, ara s’ha
agreujat encara molt més. Em pot dir, Sr. Conseller, quin és el
percentatge dels pressuposts 2013 que es dedicarà a cooperació
per al desenvolupament? A quina distància ens hem colAlocat
del 0,7%? Tenim uns pressuposts de 3.675 milions d’euros a la
comunitat autònoma; el 0,7 serien 25,7 milions. Jo no li deman
que dediqui 25,7 milions, encara que ho desitjaria, perquè
realment allò que s’inverteix en cooperació per al
desenvolupament és bo per a tota la societat, no espanyola sinó
mundial; és necessari que anem cap a aquest objectiu del 0,7%,
però si només dedicam 2.280.000 euros reduïm l’aportació a
menys del 0,1, set vegades menys del que hi hauríem de dedicar,
i un quart del que es va dedicar l’any passat a solidaritat. Creu,
Sr. Conseller, que és de justícia aquest percentatge?

I per contra, de l’anàlisi i la comparació del pressupost de la
Presidència i la Conselleria de Presidència respecte dels
pressuposts de 2012, xoca bastant el fet que de les previsions
pressupostàries per a la Radiotelevisió de les Illes Balears no hi
ha pràcticament minva respecte del 2013, és a dir, davallam un
70% en solidaritat, davallam un 63% en inversió, es minva en
global un 25% el pressupost de la secció 11, però no hi ha
minva per a IB3. 
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Sr. Conseller, tots som conscients que vivim temps molt
difícils i que no es poden demanar més esforços als ciutadans de
les Illes Balears, sabem que la situació és dramàtica per a molta
gent i que la bretxa social cada vegada es fa més grossa.
L’empobriment de les classes mitjanes i treballadores és una
evidència que cada dia es fa més palesa, i és imprescindible que
els recursos públics que gestiona el Govern de les Illes Balears
es dediquin prioritàriament a resoldre els problemes de les
persones. 

Enguany tampoc no s’ha complert amb l’obligació establerta
a la Llei del bon govern, la de l’article 6.1.f), d’acord amb la
qual l’administració ha de promoure la confecció d’uns
pressuposts participatius, és a dir, que han de possibilitar a la
ciutadania que opini sobre l’ordre de prioritats en el capítol
d’inversions mitjançant mecanismes de democràcia directa
estructurats degudament, o altres processos o instruments
participatius. Ja ho sabem, Sr. Conseller, que a vostès no els
agrada complir la Llei del bon govern, perquè els
incompliments d’aquesta llei han estat constants i són flagrants;
molt especialment s’ha incomplert tot allò que afecta a la
transparència, ho sabem, en relació amb les activitats privades
del president..., compleixen allò que no els queda més remei, i
en tot cas ja veurem si a petició dels tribunals de justícia s’arriba
a complir amb allò que és transparència. Sabem que tot allò que
implica més democràcia, més participació, troba entrebancs. A
vostès no els agrada, no s’hi senten obligats, encara que estigui
vigent una llei del Parlament. 

La democràcia participativa no els agrada, creuen que la
seva majoria absoluta és un xec en blanc, i encara que fan tot
allò que varen dir que no farien, encara que hagin enganat els
ciutadans dient que tot s’arreglaria quan vostès arribassin al
Govern, varen fer creure que l’economia creixeria i tornaria
l’abundància encara que res de tot no hagi passat i estiguem
pitjor que mai des que vostès governen, creuen que la majoria
absoluta que tenen els legitima per passar de tothom, per passar
de nosaltres, evidentment; qui som nosaltres?, els grups de
l’oposició per controlar el Govern. És igual que hi hagi un
mandat constitucional i estatutari, vostès creuen que ningú no té
dret a piular i molt manco l’oposició, passen de nosaltres. Però
el que és més greu és que passen dels ciutadans i passen de les
persones.

Allò que m’agradaria que em respongués, Sr. Conseller, és
si creu que els ciutadans de les Illes Balears estarien d’acord a
dedicar 30,5 milions d’euros a mantenir la televisió autonòmica
tal com s’està gestionant en aquests moments tan difícils i de
tantes retallades en serveis que són molt més essencials.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Aguiló, perdoni, però hauria d’anar acabant.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

Miri, també ens interessaria que ens explicàs per què
mantenen aquesta estructura de govern quan amb un pressupost
de 60 milions d’euros que tenen per a enguany, 30 dels quals
se’n va a IB3, i dels 30 que queden pràcticament 20 se’n van a
capítol 1 i a capítol 2, significa això que l’únic que han de fer és
gestionar 10 milions d’euros per als capítols 4, 6 i 7, i per a això
necessiten tota aquesta estructura. 

Ens agradaria saber també dins quina partida està el delegat
territorial de Formentera, perquè no apareix concretament. I que
explicàs una miqueta més quines són les mesures de reactivació
econòmica que es contenen en el seu pressupost, perquè, Sr.
Conseller, amb una minva del 63% d’inversió vostè han dit que
en fan, de mesures, però quines?, com?, de quina manera?, com
es concreten dins el pressupost? No es veuen, no es veuen
enlloc.

I per cert, una cosa molt curiosa -i acabaré, Sr. President-,
Sr. Conseller, el Consell de Govern del passat dia 9 va aprovar
una avançat de despesa de la Conselleria de Vicepresidència per
a Multimèdia, concretament per al senyal de TDP per a l’any
2013. Aquest avançat de despesa puja a 1.200.000 euros, però
en canvi en el pressupost de Multimèdia de 2013 apareixen per
aquest mateix concepte uns ingressos de 993.000 euros; per tant
hi ha alguna cosa que no quadra dins aquests pressuposts, allò
que té previst abonar la conselleria a Multimèdia és superior a
allò que Multímedia té previst rebre de la conselleria pel mateix
concepte, i ens agradaria que ens ho pogués explicar.

EL SR. PRESIDENT:

Ara sí, Sra. Aguiló, que li don molt poquet temps, eh? Vagi
acabant.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

D’acord, moltes gràcies, Sr. President, i moltes gràcies, Sr.
Conseller.

EL SR. PRESIDENT:

Bé, moltes gràcies, Sra. Aguiló, i perdoni, però, el temps,
hem de procurar respectar-lo.

Per part del Grup Parlamentari PSM-Iniciativaverds-Entesa
i Més per Menorca té la paraula el Sr. Martí, també per un
temps de deu minuts.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies, Sr. President. Senyores diputades, senyors
diputats, bon dia, Sr. Conseller. Com ha explicat segons el seu
criteri, aquests pressuposts s’han elaborat seguint un criteri
d’optimització, però des del nostre punt de vista mostren,
reflecteixen una situació de desequilibri i de poca eficiència.
M’explic. Amb la mateixa estructura organitzativa i de
funcionament que vostè mateix ha explicat i ha posat de
manifest que es mantenia respecte del 2012, amb aquesta
mateixa estructura s’han de gestionar uns recursos, un
pressupost molt més baixa, amb una retallada -vostè ja ho ha
expressat- d’un 24,63%, i una retallada que afecta especialment,
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molt especialment, quasi de forma total, els capítols 4, 6 i 7, és
a dir, amb la mateixa estructura s’ha de gestionar molts menys
recursos, recursos de capítols 4, 6 i 7, que són els que realment
ofereixen serveis. 

Jo diria que açò no ajuda a sortir de la crisi, és el contrari.
Jo, seguint el mateix criteri que ens ha explicat diverses vegades
el Govern, hauria de dir que aquí és on s’ha de posar l’Oficina
de control pressupostari i a veure si planifica un ERO d’alts
càrrecs. 

Diria que és de desequilibri i molt baix en eficiència, i
trobam aquesta falta d’eficiència a molts programes, per
exemple en el 131A, de coordinació de l’acció exterior del
Govern, un pressupost de 302.641 euros, dels quals 175.641 són
de capítol 1, dels quals, d’aquest capítol 1, 50.317 són d’alts
càrrecs, per gestionar un capítol 4 de 77.000 euros i un capítol
6 de 50.000 euros. És a dir, un alt càrrec de 50.317 euros per
gestionar un capítol 6 d’inversió de 50.000 euros; val més l’alt
càrrec que el capítol 6 d’inversió. Però açò ho trobam al
programa 112E, 313J, etc. Per tant la lectura que un ha de fer és
que aquest pressupost és un pressupost desequilibrat i no ajustat
realment a la realitat actual.

Entrant en aspectes més concrets del pressupost, sí que
voldria fer referència, i quasi pregunta, però primer una
exposició molt breu abans, als programes de comunicació
institucional i de foment de projectes de comunicació d’interès
social. Es preveu a les partides, a la 22602 738.200 euros, i
també dues partides correlatives en aquests dos programes de
treballs per a altres empreses, de 130.000 i 233.000 euros; en
total fan més d’1 milió d’euros en programes de comunicació
institucional. M’agradaria saber si aquest pressupost vol dir,
significa que es mantindran actuacions que des del nostre punt
de vista són de dubtosa eficàcia i poca o manca de gestió, com
el programa d’insercions a premsa escrita “El Govern informa”,
o el Servei de recerca i generació d’hemeroteca de notícies que
durant aquest any va adjudicar per un valor de més de 120.000
euros. I li deia que són de poca eficàcia perquè són una despesa
en molts casos, perdoni que li ho digui, inútil, i li posaré un
exemple molt clar. Jo cada dia a Menorca agaf els diaris
menorquins i em trob els anuncis..., bé, cada dia no, cada
vegada que es publica “El Govern informa”, l’espai de mitja
pàgina. Moltes d’aquestes vegades, de fet comptabilitzades,
quasi un 30% de les informacions que surten no tenen res a
veure, res, amb l’illa de Menorca, i ocupen mitja pàgina, i el
cost de la mitja pàgina el podem quantificar..., no sé si aquest és
el moment però no podríem fer. L’eficàcia, per tant, de l’ús dels
recursos és realment qüestionable.

Una altra vegada en el pressupost apareix aquella opció del
Partit Popular de mantenir els recursos per al palau de Marivent
i que és ja reiterat i reiteratiu, i que no hi voldria insistir més.
Simplement vull dir que -i executa i l’afecta amb una retallada,
sí, del 5,4%- que poc té a veure amb el retall que afecta a
cooperació, molt poc a veure, i l’únic que em du a pensar és que
aquest govern du un mal nord, o almenys el nord del govern del
Partit Popular no és el nord de la solidaritat. 

Com deia el programa de cooperació, el que destina a
cooperació, s’ha reduït des del 2010-2011, el mateix pressupost,
en un 80%; respecte del 2012, que és el seu pressupost, un 74%,
i m’estic referint al programa 134A, que és el que especialment
té incidència sobre cooperació al desenvolupament. D’aquests
2.287.482 euros, en destina una part a l’agència, a la nova
agència de cooperació, que són 1.540.000; crec que és aquesta
quantitat, li he de dir la veritat, que no ho sé, perquè quan mir
el pressupost de l’agència no apareix aquesta quantitat; sí que
apareix al programa de la conselleria però no apareix en el de
l’agència. En el de l’agència apareixen dues partides de capítol
4 i de capítol 7, 780.000 i 200.000, que en total fan 980.000,
més el capítol 1 de despesa, però hi manca una partida, i
m’agradaria que em digués qui gestionarà aquesta partida del
programa 134A, de cooperació, del capítol 7, de 205.000 euros,
que no apareixen en canvi en la gestió de l’agència.

Si em fix en l’agència per parlar de cooperació llavors ens
trobam que per gestionar 980.000 les despeses en personal són
de 528.000 euros, per gestionar 980.000 euros! I per gestionar
l’Agència de cooperació es necessiten dos alts càrrecs!, dos alts
càrrecs per gestionar 980.00 euros? Perdoni, em sona molt
estrany. No només estrany, sinó que -i li faig en forma de
pregunta- m’agradaria saber si açò no és més que un
avançament per executar, dins el que afecta a cooperació i a
l’agència, clarament un ERO, un ERO que afecta i que suposa
la liquidació efectiva de la cooperació.

Per altra banda, també, afectant a cooperació em trob que els
consells insular no tenen cap informació respecte de les
aportacions que se faran als fons de cooperació insulars.
M’agradaria saber si el Govern, no diré ha negociat, perquè li
diria que ho sé, diria si ha informat els consells insulars en quina
situació quedarà cada un dels fons de cooperació, si sap cada
una de les illes, cada un dels fons en quina situació quedaran els
recursos destinats als fons.

Ja s’hi ha fet referència, però crec que és una altra vegada
necessari insistir i referir-se a la Llei de cooperació, que posa
com a referència destinar el 0,7% del pressupost propi a
cooperació al desenvolupament. M’agradaria saber si continua
essent un objectiu, perquè el decreixement que s’ha produït
durant aquests dos anys i de manera molt accentuada en aquest
pressupost indica tot el contrari. Quina distribució es farà, si se
segueix la Llei de cooperació, d’aquests 980.000 euros? Hi
haurà una quantia destinada a les convocatòries de subvenció de
cooperació al desenvolupament? Hi haurà convocatòria de
subvencions de cooperació al desenvolupament? Hi haurà
convocatòria de subvenció a cooperants? Hi haurà convocatòria
de subvencions a sensibilització o totes aquestes convocatòries
desapareixen?

Es mantindran els convenis directes?, i, si es mantenen,
quins es mantindran?, com es gestionaran - insistesc- aquests
980.000 euros? Quina serà la quantia reservada per a
emergències? N’hi haurà? 
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Durant la seva intervenció, Sr. Conseller, també ha explicat
o ha esmentat la voluntat de promoure la participació dins
l’àmbit de la cooperació a través del Consell de Cooperació, Sr.
Conseller, el pressupost, almenys el que afecta cooperació, ha
estat exposat, consultat, ha estat participat dins el Consell de
Cooperació?, no. El Consell de Cooperació no s’ha convocat per
exposar quina és la situació, sigui la que sigui, quina és la
situació i quines decisions s’han de prendre en aquest àmbit. El
Consell de Cooperació no en sap res, del pressupost que afecta
cooperació, cosa -deixi’m que li ho digui- que no passava
anteriorment, els pressuposts de l’anterior govern eren sempre,
pel que afecta a cooperació, participats a través del consell.

Voldria acabar un poc insistint o reiterant el punt d’inici. Em
sembla que el pressupost fa un esforç -dirà vostè- de retallada,
de reduir despeses, però aquesta reducció de despeses es
tradueix en una gestió ineficient absolutament, que no carrega
damunt els capítols 1 i 2, que es mantenen, amb variacions, és
cert, i que es carrega damunt els capítols 4, 6 i 7 i en cooperació
és l’element inqüestionable d’aquesta filosofia, deixant la
cooperació, en una situació, no diria que de desaparició, però de
mínims, mínims.

Li demanaria explicacions en aquest sentit per després poder
continuar el debat, però m’agradaria saber si efectivament
aquest és el plantejament del Govern o com es justifica aquesta
actuació, en especial a cooperació, però també en comunicació
i sobretot en aquest desequilibri pressupostari que des del nostre
punt de vista és clamorós.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Martí. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula el Sr. Jerez, per un temps de deu minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President. Senyores diputades, senyors diputats,
Sr. Conseller de Presidència, en primer lloc volíem donar-li des
del Grup Parlamentari Popular la més sincera benvinguda a
vostè i a tot l’equip que avui l’acompanya en aquesta comissió
d’Hisenda.

Molt breument prenc la paraula, quasi de manera telegràfica,
per manifestar el criteri del meu grup parlamentari entorn i
respecte de la secció onzena del pressupost de la comunitat
autònoma. En aquest sentit li he de dir i li he de manifestar i he
posar inevitablement de relleu, vistes les seves intervencions
passades en aquesta comissió i vist el pressupost dissenyat per
la seva conselleria, que manté un nivell de coherència i un nivell
de convicció absoluta respecte dels objectius que vostè,
personalment, i la seva conselleria i el seu equip es va marcar
per a aquesta present legislatura.

Repassant la seva intervenció de fa un any, deia vostè que el
pressupost de la seva conselleria no prometrà allò que és
impossible, sinó que podrà prometre el que és veritablement
possible, que es tracta d’un realisme absolut, i avui crec que
aquelles paraules que va dir fa un any en aquesta comissió es
compleixen a la perfecció. Crec que aquest pressupost també és
un exercici innegable de realisme que no promet allò que és

impossible, sinó que promet una acció de govern real, efectiva,
possible i ajustada a les veritables necessitats que té aquesta
comunitat autònoma i que té la seva conselleria.

És cert que pateixen una davallada d’un 24,63%, però el cert
és que també aquesta davallada ha de permetre -i aquesta és la
seva intenció i la seva vocació- complir tres principis que són
irrenunciables al llarg de la present legislatura -entenem
nosaltres- així com també ho entén vostè.

En primer lloc, la reducció del dèficit fixat per l’Estat del
0,7% per a l’any 2013; ha de permetre també aquest pressupost
garantir la prestació d’allò que és absolutament necessari i
també imprescindible, que són els serveis bàsics i, en particular,
el que es refereix a temes social; i en tercer lloc, ha de permetre
redimensionar també l’Administració, optimitzar i ajustar
aquesta estructura a les seves veritables necessitats. A més a
més, si aquest pressupost compleix aquests tres principis que ja
dic que són irrenunciables i a més a més compleix les funcions
que vostè té l’obligació de portar endavant, que no són poques,
coordinació dels plans de govern, cooperació, immigració,
relacions amb la Unió Europea, consells, comunitat autònoma,
..., benvinguda sigui aquesta reducció que ha d’estar destinada
principalment a cobrir necessitats bàsiques i socials -com dic-
imprescindibles.

Li he de dir que és cert que això que avui es produeix no es
produeix d’una dia a l’altre, sinó que això és fruit d’un llarg
treball, una llarga feina que va començar fa més d’un any i que
tenia com a missió principal simplificar l’estructura
administrativa aplicant criteris d’eficiència i aplicant criteris
d’eficàcia. En particular, era obligació immediata reestructurar
el sector públic instrumental i també, com no pot ser d’altra
manera -i ho va fer vostè fa un any-, reduir i concentrar
direccions generals que varen passar de set a tres. Què vol dir
això? Això exemplifica que si volem -si volem-, podem, si hi
volem arribar, hi podem arribar. I entenc que aquesta és la
tècnica que hem d’emprar per arribar on ens hem marcat, encara
que a alguns no els vagi bé.

Dit això i centrant-me als aspectes purament econòmics del
text que avui discutim, voldria en primer lloc fer menció a allò
que a nosaltres ens sembla més cridaner o més rellevant. Crec
que hem de celebrar la reducció, a l’àmbit de Presidència, al que
afecta el programa de serveis generals adscrits al gabinet de
Presidència, d’una reducció d’un 38,5%, cosa que evidencia que
es prescindeix d’allò que és efectivament prescindible en aquest
àmbit, així com també una davallada de la comunicació
institucional a l’àmbit de Presidència que sí que és cert que
pateix una davallada discreta, pateix una davallada del 2,6%,
però no ens hem de quedar aquí, una davallada del 2,6%, a
aquesta davallada de 2,6%, li hem d’afegir, perquè és de justícia
afegir-ho, una davallada que va patir aquest mateix programa al
pressupost anterior d’un 60%. Si al 2,6% li sumam un 60%
tenim una davallada en comunicació institucional a l’àmbit de
Presidència d’un 62% i busques, que no és qualsevol cosa.
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Entrant en l’àmbit de la Secretaria General, m’agradaria
aturar-me a Multimèdia de les Illes Balears. Pateix també una
davallada molt discreta, una davallada d’un 5%, amb una
assignació pressupostària de quasi 2.500.000 euros i és una
reducció d’un 5%, però és una reducció a la vegada ambiciosa
i, per què dic que és una reducció ambiciosa baldament pugui
semblar contradictori?, és cert que des del punt de vista
econòmic no és ambiciós, però sí que és ambiciós des del punt
de vista de manteniment de servei. En aquest sentit, crec que és
absolutament important mantenir un servei que presta
Multimèdia de les Illes Balears en condicions de qualitat i en
condicions òptimes per oferir el servei que es necessita i no és
un servei del qual puguem prescindir, sinó que és un servei que
hem de continuar millorant any rere any perquè d’aquí depenen
precisament moltes qüestions. La comunicació i la
intercomunicació entre els serveis i els cossos d’emergència i
els cossos de seguretat d’aquesta comunitat autònoma ha de ser
una màxima per a aquest govern i aquesta davallada del 5%
exemplifica efectivament que es treballa en aquest sentit.

També vull fer referència a la implicació que té aquest
govern i aquesta conselleria a intentar que la TDT arribi a tots
i cadascun dels indrets possibles d’aquesta comunitat autònoma.
Crec que és de justícia material que totes les persones estiguin
en condicions d’igualtat per poder tenir accés precisament a
aquesta tecnologia, qüestió que evidentment celebram i ho
celebram també com no pot ser d’altra manera perquè entenem
que aquesta davallada del 5% del pressupost permet
precisament continuar treballant en aquest camí, sé que a
Eivissa es treballa en zones fosques que encara n’hi ha i estic
convençut que en poc termini això s’acabarà reduint a res.

Insistint també en la secretaria general i en particular al
programa 126B que fa referència al Butlletí Oficial de les Illes
Balears, hem de destacar un sensible increment, important
increment que té una raó de ser, un increment que va destinat a
la millora i la qualitat del servei del butlletí oficial d’aquesta
comunitat autònoma amb una vocació també innegable, una
vocació que ha de permetre tenir un butlletí més accessible a
totes les persones, emprant les noves tecnologies, un butlletí que
permeti tenir també dins aquest programa personal molt més
qualificat a l’hora d’emprar aquesta eina que ens permeti un
accés més ràpid a la legislació pròpia d’aquesta comunitat
autònoma i també celebrar, com no pot ser d’altra forma, la
voluntat de digitalitzar tota aquesta normativa que s’inclou dins
el butlletí oficial des de l’any 1997 fins ara.

Dit això, voldria també fer especial esment a l’apartat de,
com no pot ser d’altra manera, cooperació i immigració. És cert
que tot pressupost ha d’establir prioritats, i aquesta comunitat
autònoma, i aquesta conselleria, i aquest govern, i aquesta
societat també té una sèrie de prioritats que no podem obviar.
En aquest sentit, crec que aquesta conselleria no ha obviat allò
necessari, allò imprescindible, però també ha continuat apostant
pel que entén que ha de ser el camí de la solidaritat que s’ha de
continuar, que no acaba mai, sinó que hem de continuar
apostant precisament per la colAlaboració i la cooperació.

Per això, li vull dir, Sr. Conseller, que aquesta comunitat
autònoma baldament la davallada, criticada en aquesta comissió,
en aquest aspecte continua sent una comunitat autònoma
solidària, aquest paper mai no l’hem abandonat, aquest govern
de les Illes Balears ni aquesta conselleria que vostè representa
i, per tant, estam orgullosos que efectivament això continuï per
aquest camí. 

S’ha dit aquí, sempre quan intentam defensar allò
indefensable, recorrem al referent, és a dir, aquí s’ha dit
“pregunti vostè als ciutadans de les Illes Balears si efectivament
el pressupost d’IB3 és el pressupost que...”, idò miri, pregunti
vostè a la societat de les Illes Balears si en l’àmbit de
cooperació al tercer món 5 milions d’euros són prou o en fan
falta 17, pregunti’ls-ho vostè. Jo entenc que 5 milions d’euros
és la xifra estimada que en aquest moment aquesta comunitat
autònoma es pot arribar a permetre per mantenir una cooperació
digna amb el tercer món. Pregunti vostè, avui, als ciutadans de
les Illes Balears si són necessaris 17 milions d’euros pagats amb
els seus imposts per atendre aquest tipus de necessitats. Hi
hauria moltíssimes de respostes, però estic convençut, Sr.
Conseller, que també tendríem moltíssimes, moltíssimes
respostes que molta gent no espera, o sí se les espera.

Dit això i en relació amb el 0,7%, miri, a vostè se li està
demanant, a vostè se li està exigint allò que ells, quan tenien la
responsabilitat de fer-ho, no ho varen fer, a vostè se li demanen
uns nivells d’exigència que ells mateixos no es varen saber
aplicar, mai aquesta comunitat autònoma no ha arribat al 0,7%,
ni els que avui prediquen que això és imprescindible i necessari
i és d’obligat compliment varen arribar a aquests nivells de
cooperació en el tercer món. Tant de bo aquesta comunitat
autònoma algun dia pugui arribar a permetre’s no el 0,7%, no el
0,7%, l’1% -l’1%-, això seria efectivament un símptoma de
progrés, un símptoma que en aquesta comunitat autònoma, en
aquesta societat les coses funcionen i un símptoma que les
necessitats bàsiques imprescindibles dels ciutadans de les Illes
Balears estan més que cobertes. Per tant, insistir en aquest
sentit, des del punt de vista que Balears continua sent i és
solidària amb aquells que menys tenen.

Vaig acabant, Sr. President, perquè veig que em vol cridar
a l’atenció. Miri, ha parlat vostè que ja hi ha una segona
generació d’immigrants a la nostra comunitat autònoma fruit
d’aquelles persones que en un primer moment varen arribar en
aquestes illes, entenc que és precisament una generació que
cada vegada s’integra més dins la nostra societat balear i és cert
-i també ho ha dit vostè- que hi ha un descens de la immigració,
bé perquè no arriben tantes persones de fora o bé perquè
decideixen tornar a les seves destinacions d’origen. Això, però,
que hi hagi una segona generació d’immigració en aquesta
comunitat autònoma ja amb plenes possibilitats d’integrar-se i
integrats i que els nivells d’immigració en aquesta comunitat
autònoma no siguin els mateixos de fa molts d’anys, no
significa que el Govern de les Illes Balears hagi renunciat a res,
no significa que el Govern de les Illes Balears hagi renunciat a
mantenir aquells òrgans colAlegiats de participació de la
immigració per tal de fomentar encara més i als mateixos nivells
aquest tipus d’integració. Per tant, és una qüestió que, de
manera inevitable, nosaltres també hem de celebrar.
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Acab, Sr. President, lliçons en aquesta comissió de
participació en els comptes públics d’aquesta comunitat
autònoma, les justes, les justes. Per què dic això? El seu darrer
any de govern, cap grup parlamentari...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Jerez, perdoni, li faig saber que porta un 40% del temps
passat.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Estic acabant, Sr. President, un minut i acab.

En aquesta comunitat autònoma l’any dos mil... per als
pressupostos de l’any 2010, 2011 cap grup parlamentari no va
tenir la possibilitat de participar-hi, cap grup parlamentari no va
tenir la possibilitat de participar en els comptes públics, per
què?, perquè no es varen presentar i són els justs, apliquin-se
vostès la seva recepta i la seva medecina.

Dit això, acab, Sr. President, només em queda agrair la seva
generositat en primer lloc i celebrar la confecció d’aquest
pressupost i per part nostra, poca més hem d’afegir, ho
estudiarem amb més profunditat. Entenem que vistes les
quanties, poc esmenable és aquest text.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Jerez. Per contestar les intervencions que
l’han precedit, Sr. Conseller, té la paraula sense limitació de
temps, esper de la seva benvolença, però quan un diu sense
limitació de temps, un també es preocupa a vegades, però bé té
la paraula pel temps que vulgui.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Voy a intentar... voy a
intentar no, lo seré, seré benevolente. En primer lugar me
referiré al grupo del Partido Socialista.

Sra. Diputada, mire, nuestros presupuestos son unos
presupuestos realistas, desde luego no se parecen en nada a los
presupuestos que ustedes hacían cuando gobernaban, ustedes
encima de un papel dibujaban los ingresos que consideraban,
pero después se gastaban incluso hasta lo que no tenían y de ahí
pues es lo que nos ha llegado hasta ahora, hasta este gobierno
pues estas consecuencias.

Quiero recordarle que ustedes durante el gobierno del pacto
cuando claramente se veía que había una caída de ingresos
importante, ustedes seguían negando, seguían sin reconocer esta
caída de ingresos, este tema les llevó a que en el presupuesto de
2008, por ejemplo, hicieron unos presupuestos expansivos en un
15% cuando la caída de ingresos era... cayeron de una forma
muy drástica, siguieron en el ejercicio del siguiente... en 2009
haciendo otro presupuesto expansivo entorno al 8 o 9% y de ahí,
de esos presupuestos expansivos, estamos sufriendo las
consecuencias que estamos sufriendo. Si ustedes hubiesen
hecho unos presupuestos cómo estamos haciendo ahora, este

gobierno, unos presupuestos realistas, sin mirar... es decir,
dando más importancia al conjunto de la sociedad, pensando en
la sociedad, pensando en el estado del bienestar, que pensando
en vuestros intereses políticos, pues probablemente hoy los
ajustes que adopta este gobierno, estas medidas de ajuste que
sabemos que son drásticas y que sin duda los ciudadanos lo
sufren de una forma grave, pues probablemente los ajustes no
tendrían la dimensión que tienen. Pero hoy hay un gobierno
responsable que hace lo que considera que tiene que hacer y lo
hace sin pensar en las elecciones, lo hace pensando en la
sociedad. Es decir, todo lo contrario de lo que ustedes hicieron.
Ustedes se gastaron todo lo que no tenían y hoy sufrimos estas
consecuencias y no sólo eso, Sra. Diputada, es que además de
eso pues hasta ahora estamos viendo que casi cada día están
soliviantando a muchos grupos afines para que salgan a la calle
y reclamen a este gobierno algo de lo que ustedes son
responsables. 

Dicho esto quiero decirle también que nosotros
evidentemente nos hemos tenido que apartar en algunas
medidas o en algunas acciones de nuestro programa, pero
evidentemente nosotros seguiremos, nosotros cumpliremos con
nuestro programa, pero muchas de las acciones que nos hemos
apartado nos hemos visto precisamente obligados, obligados, a
hacer según que acciones, pero inducidas por esa política
irresponsable del gobierno anterior, del gobierno del pacto. 

Y dicho esto le diré que tenemos una bajada, como usted
sabe, en los presupuestos de la Conselleria de Presidencia, una
bajada importante, pero somos como una conselleria integrante
del Govern pues solidarios con el resto del Govern, y hemos
considerado que con los presupuestos que tenemos podemos
hacer frente, de una manera digna, a todo lo que son nuestras
responsabilidades. 

Le diré también, porque han hecho referencia, a la gran
estructura para una bajada tan importante de presupuesto, yo
creo que una estructura menor que la que tienen el Govern pues
difícilmente es posible. Usted sabe que hemos pasado de un
gobierno de trece consellerias, como tenían ustedes, a un
gobierno de siete. Hemos pasado de sesenta y seis direcciones
generales a treinta direcciones generales. Yo creo que si esto no
es un esfuerzo importante, no sé a dónde quiere usted que
lleguemos.

Paso a contestarle a lo que usted ha dedicado más tiempo,
que es a los temas sociales. Nosotros somos una comunidad
solidaria y lo estamos demostrando, nos gustaría tener más
recursos para destinar a estos colectivos más necesitados, pero
tenemos la situación que tenemos y tenemos la realidad que
tenemos. En cualquier caso sí que quiero decirle que lo esencial
lo mantenemos. 
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Evidentemente al 0,7 este año no vamos a llegar, pero
nosotros en los presupuestos del año pasado sí que llegábamos.
Ustedes estuvieron cuatro años que no llegaron nunca, a pesar,
no, no, a pesar de que, constará en acta, que ya en la
comparecencia del año pasado con las cuentas que ustedes, con
las cuentas que heredamos pues ninguno de los años que ustedes
gobernaron encima del presupuesto llegaban al 0.7%, pero
cuando se ejecutaba el presupuesto en ningún año llegaron al
0.7%. En cualquier caso quiero decirle que nos gustaría llegar,
incluso pasarlo, pero es evidente que tenemos una realidad
económica difícil. 

En cualquier caso desde cooperación sí que atenderemos las
necesidades más esenciales, seguro que vamos a tener, vamos
a hacer una cooperación importante con, seguiremos haciéndola,
con el tema de refugiados, sobre todo con las poblaciones de
Palestina y del Sahara. También haremos temas de
sensibilización que destinaremos en torno a los 270.000 euros,
sensibilización y también para adquirir kits de emergencia.
También seguiremos haciendo asistencias técnicas, valoraciones
externas, cursos de formación con las ONG, gastos de
asesoramiento, seguimiento de proyectos. És decir, seguiremos
actuando.

En cualquier caso, en cuanto si habrá o no convocatoria le
diré que la convocatoria está abierta 2011-2012. Para el 2013
probablemente no va a haber convocatoria porque tenemos
muchos proyectos que están aun digamos en proceso de
ejecutarse. Por lo tanto, casi con toda seguridad no habrá
convocatoria.

En cuanto a los temas de inmigración, creemos que
cumplimos con lo esencial, es decir, haremos los convenios con
los ayuntamientos, que suman un millón ciento y algo,
aproximadamente. Como usted sabe son las administraciones
donde primero llega este colectivo, las competencias de
integración son de la comunidad autónoma, pero es evidente
que los ayuntamientos pues, en fin, los ciudadanos inmigrantes
que residen en estos municipios pues necesitan de una atención,
es a la primera institución que acuden, y nosotros seguiremos
ayudando a los ayuntamientos para que puedan atender a esta
población.

Seguiremos con los mediadores con el Ayuntamiento de
Palma, que también hace una labor importantísima, con los
mediadores de salud, con la Plataforma de voluntarios, con los
programas de formación, seguiremos con los convenios de la
ASOFIM. Es decir, que nosotros con menos recursos seremos
más eficientes, y que no le quepa la menor duda que a lo
esencial llegaremos.

En cuanto a la población de Balears en el exterior ha habido
una caída importante en el presupuesto, este año destinamos
200.000 euros. Estamos redireccionando lo que es la gestión,
vamos a que ciertas comunidades puedan, en la medida de lo
posible, puedan autofinanciarse, pero desde luego llegaremos a
todos los programas sociosanitarios donde se priorizarán las
ayudas individuales. Aquí sí que se eliminarán lo que son las
ayudas a domicilio, las barreras arquitectónicas, etc., pero esto
viene condicionado, precisamente, por la situación económica
que tenemos.

La partida de las casas regionales pues también verá usted
que ha caído de una forma importante, si no recuerdo mal el año
pasado teníamos en torno a 500.000 euros de presupuesto, este
año pues destinamos 60.000 euros, tienen que autofinanciarse,
nosotros ponemos a su disposición una serie de infraestructuras
para que puedan autofinanciarse y creo que quedamos bien.

Con el tema de IB3, mire, con el tema de IB3 desde luego
nada tiene que ver la situación y la gestión de IB3 ahora con la
gestión de IB3 cuando ustedes gobernaban. Ustedes, no tiene
nada que ver el presupuesto que le aplicaban con el que se
gastaban, era totalmente incontrolado, porque al final de cada
año presupuestario nada tenía que ver el presupuesto inicial con
el final. Allí se gastaba, había un desorden tremendo. En
cualquier caso lo que ahora sí sabemos es que IB3 con este
gobierno ha pasado de un presupuesto de 60 a un presupuesto de
30, de 30 ciertos, no nos pasaremos. Y creemos que esta
comunidad autónoma merece tener una televisión propia, que se
haga eco de lo nuestro, que es una televisión necesaria para
fomentar el sector audiovisual que queremos potenciar porque
creemos que tiene un recorrido importante, tanto para la
economía de esta comunidad autónoma como para los temas de
promoción turística. Por lo tanto, tiene unas cuotas IB3 de
pantalla como no había tenido nunca. En el mes de octubre en
concreto teníamos un 6,6% de cuota de pantalla. En los temas
de informativos, en los informativos, pues en el mes de octubre
los informativos del mediodía lo veían un promedio de 81.000
personas, el de la noche 67.000. Por lo tanto, pues nada tiene, yo
creo que es una, dése cuenta de lo que hemos conseguido, Sra.
Diputada., hemos conseguido reducir el presupuesto de una
forma drástica, en un 50%, y hemos subido la audiencia. Yo
creo que la gestión que estamos haciendo habla por sí misma.

En cuanto a la estructura del Govern, bueno, ya se la he
comentado antes, el delegado de Formentera, yo es que lo he
dicho en numerosas ocasiones, el diputado de Formentera es un
compromiso electoral y como es un compromiso electoral
nosotros cumplimos con nuestros compromisos electorales, y
está en nuestro programa. Es decir, no pueden decir que hemos
añadido nada, está perfectamente en nuestro programa. Y el
delegado es pues para acercar el Gobierno de las Islas Baleares
a los ciudadanos de Formentera. Y que no haya diferencia entre
los ciudadanos de Menorca y de Ibiza con los ciudadanos de
Formentera. Aquí para nada se doblan acciones, ni muchísimo
menos, pero queremos que los ciudadanos de Formentera
tengan, estén en las mismas condiciones que los ciudadanos de
las otras islas.

En cuanto a que usted no ve la reactivación económica por
el volumen de gasto fijo de esta conselleria y en la reducción de
los ingresos, mire, es que yo creo que una de las -digamos-,
medidas importantes para la reactivación económica en la
situación que estamos es la contención del gasto. Es decir,
vamos a empezar por ahí, vamos a intentar contener el gasto,
vamos a intentar ajustar el gasto a los ingresos y vamos a gastar
lo que podemos gastar. Yo creo que esto ya es una medida de
reactivación económica.
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Y creo que con esto pues he dado, si no me he dejado nada,
cumplida cuenta a todas las cuestiones que usted me ha
planteado. En cualquier caso, sí, creo que he contestado a todas,
si no después tendremos ocasión de entrar en ellas. 

En cuanto al PSM-Iniciativaverds, el presupuesto, bueno,
usted dirá que el presupuesto es desequilibrado, nosotros hemos
hecho un presupuesto yo creo que bastante equilibrado y
bastante real. Lo que pasa es que en estos momentos es evidente
que debido a la situación económica, como he dicho antes, no
me quiero repetir, hemos tenido que hacer, reducir de aquello
que era menos esencial, que era menos necesario, sabiendo que
todo es necesario, cuantas más cosas pudiéramos hacer mejor,
pero hemos tenido que recortar, reducir o que ajustar allá donde
lo teníamos que hacer. 

En cuanto al programa Palau de Marivent es que usted cada
año me dice lo mismo. Pues yo tengo que decirle que, bueno,
usted estuvo apoyando, es que yo también le contestaré lo
mismo porque no he cambiado, usted estuvo apoyando un
gobierno, el Gobierno del pacto en la pasada legislatura, y
estuvieron manteniendo Marivent durante los cuatro años. ¿Por
qué no lo quitaron ustedes?, ¿por qué no le quitaron la
atribución económica? Bueno, nosotros, en contra de ustedes,
que mantuvieron la asignación económica y ahora están en
contra, nosotros la mantenemos, la mantendremos, para
nosotros pues representa una enorme satisfacción que sus
majestades los reyes vengan a veranear aquí y no sólo eso, es
que creemos que el retorno es tremendamente positivo para esta
comunidad autónoma en cuanto a los temas de promoción
turística. No todas las comunidades tienen la suerte que sus
majestades los reyes pues vayan a pasear una, en fin, sus
vacaciones en su territorio. Creo que cualquier comunidad
estaría encantada.

En cuanto a los temas de cooperación y de inmigración a los
temas sociales, yo me remitiré a lo que he comentado al grupo
de la Sra. Diputada del Partido Socialista, para no repetirme. Sí
que le diré que con los temas de cooperación y de inmigración
hay unas partidas que este año están en el capítulo 2, de
Secretaria General, y que, bueno, están ahí por una cuestión
interna nuestra, pero bueno que se van a utilizar para estos fines.

Y también decirle que con los temas de fondo de
cooperación pues este año tendremos una partida vamos a
destinar de 700.000 euros, tengo pendiente reunirme con los,
precisamente, los representantes de todos estos fondos, que creo
que es la semana que viene, el miércoles creo que me reúno con
ellos, y vamos a terminar de concretar cuáles van a ser las líneas
de cooperación con los fondos, pero ellos son conocedores ya de
la postura del Govern al respecto.

También estamos en un proceso de fusión de la agencia con
la Fundación Balears al Exterior y que, por lo tanto, pues bueno,
en breve se concretará. Y creo que lo he comentado antes,
probablemente no va a haber convocatoria porque hay bastantes
proyectos, de cooperación me refiero, porque hay bastantes
proyectos abiertos.

En cuanto a comunicación institucional, realmente nosotros
creemos que es muy necesario y muy positivo mantener este
programa. Yo tengo que decirle que con ustedes esta dirección
general gastaba alrededor de unos 6 millones al año, nosotros
gastamos 1 millón. De su gasto eran 4 millones al año en
subvenciones, nosotros cero. Ustedes gastaban en torno a 2
millones en publicidad absurda y en autobombo, nosotros
600.000 euros en información al ciudadano. Para muestra un
botón, sólo en tres meses, en el 2011, ustedes se gastaron todo
lo que nosotros en dos años, yo creo que mayor eficiencia de los
recursos públicos pues ya me lo contará usted. 

Yo creo que con esto, ... bueno, en cuanto a los temas de
sensibilización que me ha comentado como he contestado al
Grupo del PSOE, para no repetirme y atender a la brevedad que
me ha solicitado el presidente, pues a ello me remito. 

En fin, creo que le he contestado suficientemente a todos sus
planteamientos. 

En cuanto al Grupo del Partido Popular pues yo, como
siempre, agradecer el apoyo que prestáis al Gobierno, sin
vuestro apoyo desarrollar nuestras políticas sería difícil. Yo
agradezco la confianza que prestan en nosotros, saben la grave
situación económica que vivimos. Por lo tanto, vamos a
intentar, con menos recursos, ser bastante más eficientes. Yo
creo que vamos a conseguirlo y como confiamos en seguir
manteniendo el apoyo del Grupo del Partido Popular sin
ninguna duda que lo conseguiremos. Así es que muchísimas
gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. En torn de rèplica dels grups
que han intervengut, en primer lloc, té la paraula la Sra. Aguiló
per part del Grup Parlamentari Socialista, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. AGUILÓ I BENNÀSAR:

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Conseller, si són uns
pressuposts realistes, ho veurem. Allò que es veu ara mateix és
que són uns pressuposts desequilibrats. Ens diuen constantment
que vàrem ser nosaltres que vàrem fer uns pressuposts molt alts,
jo li mostr aquesta gràfica respecte dels pressuposts i de
l’evolució dels pressuposts, els pressuposts de 2013 estan per
sobre dels pressuposts de 2009 i molt per sobre dels pressuposts
de 2010. Serien necessàries, segurament, aquestes despeses. 

És evident que en matèria social hi ha unes despeses que són
imprescindibles que ens corresponen a les comunitats
autònomes. Hem de gastar en educació, hem de gastar en
sanitat, hem d’assegurar els serveis socials bàsics a la
ciutadania. Però ens parlaven, i el Grup Popular també ha fet
referència, en què s’ha de prioritzar i en què prioritzarien els
ciutadans de les Illes Balears, i se’ns ha vengut a dir que la
priorització en despesa social, en despesa en cooperació, en
despesa solidària no seria, tal vegada, avui una prioritat de la
ciutadania de les Illes Balears. Miri, nosaltres, respecte d’això,
no podem estar d’acord. Nosaltres sí creim que la societat de les
Illes Balears és una societat solidària i és una societat que sí que
creu que s’ha de mantenir, com a mínim, la despesa en matèria
de cooperació i també en integració de persones immigrants,
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com a mínim front a la despesa que es fa respecte de la
televisió, respecte d’IB3. Estam segurs que en aquest sentit la
ciutadania donaria suport. 

Miri, vostè ens diu que, efectivament, els ciutadans
mereixen tenir una televisió pròpia. I sí, probablement una
televisió pròpia que potenciï les nostres coses i que doni cohesió
a la nostra societat i que faci una programació dimensionada i
pensada per donar a conèixer la nostra llengua, per donar a
conèixer els nostres productes i els productes audiovisuals,
potser seria una televisió desitjable. Però allò que tenim no és
exactament això, Sr. Conseller. Miri, fent zàping durant un
parell de setmanes seguides, els dissabtes a vespre, a les deu de
la nit, en la franja horària de més audiència, en la franja horària
per excelAlència, IB3 ha programat, com a mínim tres dissabtes,
no sé si han estat tres o quatre, Sissi Emperatriz en castellà, de
l’any 55, Sissi, Sissi Emperatriz i Victoria Eugenia.

(Remor de veus)

És que és absolutament desfasada aquesta programació. Una
programació que ni en una franja infantil seria normal. 

(Remor de veus)

Idò no, Sissi, Sissi Emperatriz, El destino de Sissi i Victoria
de Inglaterra, de Romy Schneider per aprofitar els mateixos
vestits. Això és el que ha programat IB3 en dissabte a les deu
del vespre, Sr. Conseller. S’ho mereix la ciutadania gastar 10
milions, de 30 milions d’euros, per mantenir una televisió que
programa Sissi Emperatriz? És que, és que francament, penós,
penós. No és aquesta la televisió que es mereixen els ciutadans
de les Illes Balears.

Ens agradaria saber, vostès sabem que fan ara mateix un
avantprojecte de llei del sector audiovisual, estan amb això, i
allò que voldríem saber, i que ens contestàs a aquesta pregunta
és quines partides o quines quanties de les partides de l’any
2013 es dedicaran a dotar i a donar contingut a les previsions
d’aquesta nova llei que tenen previst aprovar? Si realment farem
una televisió que doni suport al sector.

Miri, aquesta comunitat ha tengut ja a l’illa de Mallorca una
televisió dimensionada, una televisió molt més barata, de 10
milions d’euros. Vostè em parla del que nosaltres vàrem gastar
amb IB3. És cert que vàrem reduir, però és que hi havia uns
compromisos que havíem heretat i que no ens va quedar més
remei que mantenir i anar davallant. S’havia de davallar. Era
també en el nostre programa electoral baixar la dotació d’IB3,
però en aquestes circumstàncies, en les circumstàncies que
vivim avui en dia, allò que no és de rebut, allò que no es pot fer
de cap manera és prioritzar una IB3 que el que fa és aquest tipus
de programació respecte de la problemàtica social que suposa
la immigració a les nostres illes i respecte i minva tan exagerada
d’allò que és la cooperació internacional, imprescindible perquè
la societat sigui més justa i més solidària.

En aquest sentit, Sr. Conseller, creim que el pressupost de la
secció 11, a més de desequilibrat, a més de no establir cap... que
no es traspuï d’aquest pressupost cap política de reactivació
econòmica real, i no basta, perquè això ja ens ho han dit per
activa i per passiva, la reducció de la despesa pública per
reactivar l’economia, no basta, no basta l’austeritat, no són
aquestes les polítiques que s’han de dur a terme per reactivar
l’economia, a més de tot això, allò que veim és que els
pressuposts d’aquesta secció resulten ser desequilibrats i
insolidaris i en aquest sentit hem d’expressar el nostre rebuig a
les prioritats que dóna el Govern també dins aquesta secció
pressupostària.

Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Aguiló. Per part del Grup Parlamentari
PSM-Iniciativaverds-Entesa i Més per Menorca té la paraula el
Sr. Martí, també per un temps de cinc minuts.

EL SR. MARTÍ I LLUFRIU:

Moltes gràcies. Sr. Conseller, jo no vull entrar en un nivell
de debat que em sembla que no hauríem de tenir mai. Em sent
cansat de sentir justificacions d’un pressupost o d’una acció
política, sempre en relació a allò que s’ha fet abans, en aquest
cas 2008, 2009, 2010, perquè si feim açò, Sr. Conseller, jo li
hauré de retreure allò què feien del 2003 al 2007, inversions
desproporcionades, que avui estam pagant i que ens retallen la
possibilitat d’invertir a les nostres illes; o li parlaré dels lladres,
ja no sé si dir presumptes, dels lladres d’aquella època i que ara
estan pendents de retornar els recursos a aquesta comunitat
autònoma. Per tant, facem política justificades amb conviccions,
no amb allò que els altres han fet.

Per què li dic el tema de Marivent? Home, jo ... si s’estranya
..., vostè no creu que Marivent és aquella reserva de
confortabilitat i de luxe per a la Casa Reial, entorn d’un poble
que allò que fa és patir i sortir al carrer per reclamar més suport
a les polítiques socials? Em pot dir el que vulgui de les
polítiques anteriors, li puc garantir que si hagués estat per a la
nostra formació, Marivent ni durant aquest govern, ni durant
l’anterior hagués tingut l’aportació que tenia...

(Remor de veus)

No, governaven ... Bé, supòs que el Partit Popular no sap
què vol dir governar amb un altre, governar amb pacte, perquè
d’açò ell no en sap.

(Continua la remor de veus)
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Quant a la comunicació institucional. Clar, és molt fàcil dir
la nostra és la bona, la resta era de bombo. L’exemple l’hi he
posat, però l’hi tornaré dir, agafi totes les publicitats que han
sortit al diari Última Hora a Menorca i Diari de Menorca i miri
quantes tenen informació relativa a Menorca i quantes no tenen
res a veure amb la nostra illa, mitja pàgina. Digui vostè als
ciutadans que sí, que valia la pena gastar-ho, quan surt una
relació de notícies, d’informacions que res, però que res no
tenen a veure amb la nostra illa. Digui’ls vostè que açò és
eficàcia, eficiència, austeritat, optimització dels recursos, digui-
los-ho!

Jo el que sé és que la relació de partides de despesa de la
seva conselleria es preveu 61.150.179. I sé que de capítol 1 i de
capítol 2 hi ha previst quasi 20 milions i sé que de capítols 4, 6
i 7 hi ha previst més de 40 milions. I sé que de capítol 1, quasi
1 milió és per a càrrecs de confiança. I sé que per gestionar 2
milions d’euros en aquesta conselleria, de despeses d’estructura
i funcionament se’n necessita 1. Si açò és optimització, si açò
és eficiència, Déu n’hi do! 

I li torn posar l’exemple de l’Agència de Cooperació, no
m’ha respost. És necessari mantenir dos alts càrrecs, amb la
despesa que açò suposa, per gestionar un pressupost de capítol
4 i de capítol 7 de 980.000 euros? Aquest és l’exemple d’allò
que prediquen? Jo li torn a demanar, abans no ho ha aclarit, què
hi ha darrere? Si açò és així, la resta de personal funcionari que
hi ha adscrit, què farà? Hi ha darrere una previsió de la
conselleria i del Govern respecte aquests treballadors? Hi ha un
ERO -li ho deman clarament-, hi ha un ERO darrere?

Vostè em diu que sí, que hi ha una previsió d’aportacions en
el Fons de Cooperació. M’agradaria que em concretés a quin
capítol i quina és aquesta partida. Jo el que sí sé és allò que
saben el fons de cooperació de cada una de les illes i el que sí sé
el que saben els consells insulars de cada una de les illes, tot i
que no siguin de la meva opció política, però sí ho sé.
M’agradaria saber si efectivament aquestes aportacions s’han ...,
ja ho he dit abans, no ja negociat, s’han parlat.

Em diu que no hi haurà convocatòries, entenc d’una forma
clara, per al 2013 respecte de cooperació al desenvolupament,
de cooperant, de respecte sensibilització. No sé si açò també
afecta els convenis que fins ara tenia signats. I tampoc no sé si
es preveu una quantia, que hi era, vostè sap perfectament que hi
era, reservada per a emergències.

I, finalment, perdoni que li ho torni dir i no puc fer més quan
ha estat qui vostè a la primera intervenció hi ha fet referència.
El paper que ha de jugar el Consell de Cooperació. Jo no sé qui
es podrà creure que el Consell de Cooperació ha de tenir un
paper important, quan no l’ha tingut i no el té en aquest
pressupost. I no són consultats, no són informats en una situació
autènticament especial, especial per la situació que vivim, però
també per la retallada que afecta aquesta finalitat.

Jo tornaré a insistir en el primer tema. Justifiqui’m, però per
convicció quins són els motius i no em doni excuses del que han
fet els altres, ni a altres comunitats, ni a altres governs, perquè
m’està demostrant que actua amb poca convicció, digui’m
quines són les conviccions ideològiques que el determinen a
actuar com ha actuat en aquest pressupost. I per què és
justificable poder mantenir aquesta estructura entre capítols de

la conselleria? I per què és justificable mantenir dos alts càrrecs
en una agència que gestiona 900.000 euros? Per què açò és
justificable avui i es pot mantenir? Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Martí. Per part del Grup Parlamentari
Popular Sr. Jerez té la paraula també per un temps de cinc
minuts.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Moltes gràcies, Sr. President, senyores i senyors diputats. Sr.
Conseller, intentaré ser breu i no repetir-me en els arguments
que ja he emprat en el meu primer torn d’intervenció. Però crec
que és inevitable fer esment a una sèrie de comentaris que s’han
fet arran de la segona intervenció per part de la resta de
portaveus, per posar cada cosa en el seu lloc i cada un allà on li
pertoca.

En primer lloc vull fer esment a la realitat d’IB3, una realitat
que el conseller de Presidència avui ha explicat, que és
innegable, que les matemàtiques no es discuteixen, que els
números no es discuteixen, que l’audiència és la que és,
maldament els pesi a alguns. I és una llàstima, és una llàstima
perquè aquesta televisió pública de les Illes Balears va néixer
amb una vocació que no hem de perdre mai de vista i amb
aquesta mateixa vocació avui el Govern de les Illes Balears
l’està mantenint, i va néixer des del consens i és una llàstima
que el consens en aquest moment en relació amb la televisió
pública de les Illes Balears es vagi perdent cada dia, cada dia,
cada dia, i més per qüestions estrictament polítiques. 

Miri, la televisió pública de les Illes Balears ha funcionat
amb 30 milions d’euros i amb 30 milions d’euros és clar que pot
seguir funcionant la televisió pública de les Illes Balears. I avui
aquesta televisió pública, i permeti’m que li ho digui, avui no es
discuteix, l’únic que es discuteix és si fa una pelAlícula o una
altra, és que fins aquí podíem arribar! Si fan una pelAlícula d’una
emperadriu o fan una pelAlícula d’una altra cosa. Jo no sé si això
és una qüestió per portar avui en aquest parlament, no ho sé. Si
és així, digui’m vostè què vol que posin a IB3 i a quina hora vol
que li ho posin, si vol que li posin una novelAla o una pelAlícula
de Chuck Norris, digui-m’ho, Sra. Aguiló!

En segon lloc, temes de cooperació i immigració sensibles
i importants, el Govern els té en compte en aquest pressupost,
no amb la intensitat que vostès volen, sinó amb la intensitat que
es pot. Mirin, ho vull relacionar precisament amb IB3, miri
vostè per on! Al final tot acaba coincidint i ens acabam trobant.
Vostè diu que falten o que seria necessari ampliar d’aquests 5
milions d’euros a 17, per tal de mantenir nivells de cooperació
òptims i exigibles o almanco per mantenir el nivell de
cooperació econòmic que varen mantenir la passada legislatura
i és aquesta diferència. Vol que jo li digui en què es varen gastar
a IB3 i és precisament la mateixa quantia que vostè reclama
amb un programa, amb un programa, amb el de la fórmula 1?,
12 milions d’euros!, 12 milions d’euros!, en un espai que es veia
a altres cadenes, a la mateixa hora...

(Remor de veus)
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EL SR. PRESIDENT:

Per favor, senyores i senyors diputats, facin el favor de
respectar-se uns als altres.

Sr. Jerez, vostè s’ha de dirigir al conseller, no es pot dirigir
als altres diputats, però ho estan fent contínuament uns i altres.
Però bé, continuï, té la paraula, però faci el favor de dirigir-se
al conseller.

EL SR. JEREZ I JUAN:

Gràcies, Sr. President. Idò sàpiga vostè, conseller, que allò
que ells demanen avui, Sr. Conseller, aquesta despesa que no hi
és, se la varen menjar amb un programa de televisió a IB3! Avui
el pressupost d’IB3 és de 30 milions d’euros, aquell programa
valia 12 milions d’euros! Es feia, Sr. Conseller, a la mateixa
hora per una altra cadena, amb la mateixa qualitat i a més el que
guanyava era el mateix, era el mateix! Per tant, quin sentit té en
aquest moment... En fi, aquí falten cures d’humilitat, no hi són.
Jo sé que tornar enrere, revisar el passat no és el desitjable. Però
de vegades, Sr. Conseller, és inevitable, és inevitable i no és que
sigui qüestió recurrent, és que de vegades és una qüestió
necessària recórrer a la memòria i al record per tal d’ubicar a
tothom a l’espai que li correspon.

I acab, duplicitat dins òrgans administratius, duplicitats de
càrrecs, despesa innecessària, ... Miri, necessit tornar a
recuperar la memòria de segons quines persones i he de fer una
referència inevitable, Sr. Conseller, a la legislatura passada. La
passada legislatura, com tots sabem, governava un conglomerat
de partits polítics que havien d’incorporar, Sr. Conseller, a los
suyos, havien d’incorporar precisament els seus; i com que no
es fiaven uns dels altres, perquè no se’n fiaven, generaven
duplicitats, generaven duplicitats a Serveis Ferroviaris de
Mallorca on incorporaven un càrrec, però després n’havien
d’incorporar un altre perquè precisament aquell no es fiava de
l’altre, i així suma y sigue a moltíssims d’espais del Govern de
les Illes Balears. Per tant, Sr. Conseller, on són aquestes cures
d’humilitat que fan tanta falta en aquesta Comissió d’Hisenda
i en particular a alguns portaveus que m’han precedit en l’ús de
la paraula?

Sr. Conseller, ànims, l’encoratjam a mantenir aquest mateix
criteri d’eficiència i de despesa que desplega en aquest
pressupost i, com dic, intentarem estudiar-ho amb molta més
profunditat per intentar millorar-lo si veritablement és possible,
que entenem que no. Gràcies, Sr. Conseller.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Jerez. I en torn de contrarèplica Sr. Conseller té
la paraula per un temps de cinc minuts ara sí. Si es passa una
miqueta tampoc no li direm res.

EL SR. CONSELLER DE PRESIDÈNCIA (Antonio Gómez
i Pérez):

Muchas gracias, Sr. Presidente. Sra. Diputada del Partido
Socialista, bueno, en primer lugar, me ha dado la impresión de
que en un momento dado, usted se había enfadado, yo creo que
lo último que tenemos que hacer es enfadarnos.

En cuanto a si los presupuestos son realistas. Usted
comprobará que son unos presupuestos realistas y muy
ajustados a la situación actual.

En cuando a la sociedad solidaria, estamos entonces de
acuerdo. Nosotros compartimos el criterio de que las Islas
Baleares son una sociedad solidaria. Inmigración sigue
apostando dentro de su presupuesto, a pesar de que no nos
llegan las partidas finalistas que nos venían del Estado,
seguimos con recursos propios apostando por estas políticas de
inmigración.

IB3. A mí me ha sorprendido usted con la película de Sissi,
me ha extrañado tanto, pero después la ha contado, se ve que la
vio...

(Algunes rialles)

Pero bueno, en cualquier caso, yo lo único que le diré de
IB3, ya le he explicado antes lo qué piensa el Gobierno, no lo
voy a repetir. Sí quiero decirle en todo caso de lo que usted me
ha comentado de la Ley del sector audiovisual, que es una ley
que se ha hecho, en la que han participado todos los sectores
que tenían algo que aportar, que cuenta con el total apoyo del
sector y que nosotros dentro de la propia ley, hay todo lo que es
impulsar al sector, coordinar todo lo que es la política del sector
audiovisual y después medidas, habrá una serie de incentivos
que vendrán tanto del ámbito privado como del público. Hay
algunos que son tasas que tendrán que verse después regulados
por un desarrollo legislativo posterior, porque no puede ser de
otra manera, pero sí que desde el ámbito privado hay algunos
que ya están tratado. Habrá una simplificación administrativa
importante que este sector valora mucho cuando vienen a hacer
algun tipo de filmación aquí, a la hora de obtener los permisos,
les cuesta mucho trabajo, se ven como perdidos, pues esta labor
de simplificación la vamos a apoyar mucho. En cualquier caso
decirle que la mesa del sector audiovisual, tanto por esta ley
como por la gestión de IB3 nos han manifestando en reiteradas
ocasiones felicitaciones, por lo tanto, si el sector nos felicita,
algo estaremos haciendo bien. 

Reactivar la economía. Pues mire, si tuviésemos muchos
recursos, seguro que habría muchas inversiones en muchas
direcciones, pero como hay lo que hay, me remito a lo que le he
comentado antes, que contener el gasto creo que es una medida
de reactivación económica.

Creo que con esto le contesto a todas las cuestiones que me
ha planteado. Estamos ante un presupuesto yo creo necesario y
muy acorde con la situación actual.
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En cuanto al Sr. Diputado del PSM-Iniciativaverds, mire
usted, con qué convicciones hemos hecho este presupuesto?,
pues con convicciones realistas, como he dicho a la Sra.
Diputada del PSOE.

Mire, lo que usted ha comentado de la situación, de si hay
personas del pasado gobierno, de su situación procesal, a mí es
que me parece inapropiado, porque yo quiero comentarle que,
que yo sepa, todas las personas hasta que no tengan una
sentencia firme, tienen que gozar y merecer el respeto de todos,
pero sobre todo creo que aquí tiene que prevalecer más que
nunca la presunción de inocencia, porque yo también podría, si
seguimos en esta linea, acusarle de que usted formó parte de un
gobierno, cuando algunas partes de ese gobierno pues también
tienen puesta la lupa encima. Y ustedes lo sabían, como lo
sabían los demás, ¿por qué no lo abandonaron?, ¿prefirieron
estar en la silla, en los sillones y pasearse con los coches
oficiales?, porque si nos atenemos a algunes cuestiones que yo
no quiero exponer aquí, sabemos que ustedes leían los medios
de comunicación como todos, tenían información como todos
y sabían lo que estaba pasando con personas que formaban parte
de su gobierno. Por lo tanto, yo no voy a entrar aquí.

En cuanto a lo que me ha pedido de los fondos. Le he
comentado antes que hay 700.000 euros. De estos 700.000 euros
hay una partida en el capítulo 2 de la propia Dirección General
de Cooperación e Inmigración, entorno a 370.000 euros o así y
otra partida en el capítulo 2 de la Secretaría General de la propia
conselleria. Es decir, en total entre las dos partidas dan la suma
de 700.000 euros.

En cuanto a emergencias, lo he dicho antes, se lo voy a
repetir. Hay 270.000 euros para todos los temas de emergencias
y de kits con temas de cooperación. Es decir, si se produce
algún tipo de emergencias, este gobierno podrá atenderlas.

En cuanto a los dos altos cargos a que usted me sigue
haciendo mención, yo le diré que estamos fusionando la
Agencia con la Fundación Balears en el Exterior, pero le diré
que en la pasada legislatura, en la Fundación Balears en el
Exterior tenían un gerente que cobraba 54.000 euros. Ahora no
hay ninguno en la fundación, ¿vale? En la agencia había un
gerente antes, como lo hay ahora. Y después hay un director de
proyectos y un coordinador, como había antes. Pero en
cualquier caso ahora tenemos un gerente menos, que es el de la
Fundación Balears en el Exterior..., lo miren, lo miren pero
verán que había un gerente que cobraba 54.000 euros. Yo creo
que predicamos con el ejemplo.

Después creo que antes no le he contestado, porque veo que
lo sigo teniendo anotado aquí, los gastos de publicidad de la
Dirección General de Comunicación. Quiero decirle que la
Dirección General de Comunicación gastaba en la pasada
legislatura alrededor de 6 millones de euros, nosotros para 2013,
1 millón de euros. De su gasto, eran 4 millones al año dedicados
a subvenciones. Nosotros cero, cero. Ustedes gastaban 2
millones en publicidad absurda y en auto-bombo. Y nosotros
600.000 euros en informar al ciudadano, es para que usted
valore la diferencia que hay. Y para muestra un botón, ustedes
... no, no, ustedes en sólo tres meses de 2011 gastaron lo mismo
que nosotros en dos años. Conviene que vean ustedes la gestión
que ustedes hicieron, es que criticar es muy fácil, criticar es muy
fácil, pero deben ustedes ver la gestión que ustedes hicieron.

Y creo que con esto he contestado a todas las cuestiones que
usted me ha plantado.

En cuanto al grupo del Partido Popular, reiterarme en el
agradecimiento que he dicho en mi anterior intervención.
Espero seguir contando con el apoyo del grupo parlamentario
para que podamos seguir desarrollando nuestras políticas,
nuestros presupuestos, y estoy seguro que las políticas que
estamos aplicando, las políticas de ajustes, que sabemos que son
dolorosas para todos los ciudadanos, eso lo sabemos, pero yo
creo que a nadie se le puede pasar por la cabeza que no han
ningún gobierno que adopte medidas para fastidiar a nadie; si lo
hacemos es porque creemos que son necesarias, que son
necesarias y lo hacemos pensando, como le he comentado antes,
no pensando en unas elecciones, sino pensando en el interés
general en su conjunto y teniendo la absoluta convicción que
estos esfuerzos nos van a conducir a un lugar, a un escenario
mejor.  

Muchísimas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. 

I una vegada esgotat l’ordre del dia, agraïm al conseller al
seva presència i a tot l’equip que l’acompanya.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió i
bon dia a tots.
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